
 

«خاتون» باغى براى تمرين زندگى
 آستان   بــراى جلســه اى كارى، پايم به باغ اردوگاه ساعتى در باغ  اردوگاه و تالار رضوانه اش كه براى كودكان ساخته شده 

خاتون، در تقاطع بولوار توس و خيام باز مى شود و براى 
اولين بار از پشــت ديوارهاى سيمانى، منظره پاييزى 
باغ هاى آســتان را مشاهده مى كنم. دنيايى از رنگ به 

رويم باز مى شــود كه سال ها همين كنار دستم بود و 
نمى توانستم از نزديك لمسش كنم. آجرهاى سيمانى 
منظم زير پايم، فرش قرمزى نسبتاً باريك تا اولين سوله 

 ............ صفحه 3برايم پهن كرده اند و من با هر قدم...

مردم؛ سربازان اصلى جنگ اقتصادى
دستور رهبرى 

براى تقويت ارزش پول ملى
سلبريتى تبليغاتچى

از رانت و رابطه در مى آيد
11 4 15

دكتر عادل پيغامى از جبهه هاى نرم و فرهنگى

در جنگ اقتصادى سخن مى گويد

رئيس كل بانك مركزى خبر داد گفت و گو با دكتر مجيد ابهرى، رفتارشناس و استاد دانشگاه
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 ............ صفحه 7

 با دستگيرى 4 متهم در چابهار دامنه گمانه زنى درباره ريشه اين حادثه تروريستى گسترش يافته است 

رد پاى سرويس هاى غربى در حادثه تروريستى چابهار

ديوان محاسبات كشور 
حكم نهايى تبرئه مسئولان 
وقت وزارت علوم در پرونده 

بورسيه ها را صادر كرد

پايان چهارسال 
هياهو؛ 

ضرورت محاكمه
 اجحاف كنندگان 
بورسيه ها در حق 

 سياســت  حادثه تروريستى روز پنجشــنبه در چابهار كه منجر به شهادت دو نفر از 
نيروهاى انتظامى و زخمى شــدن تعدادى از شهروندان بى گناه كشورمان شد، بار ديگر 
افكار عمومى و مسئولان را متوجه برخى مخاطرات و مسائل اين منطقه كرد، مسائلى كه 
تا پيش از اين در سكوت خبرى قرار داشت. هرچند دادستان زاهدان از دستگيرى چهار 
متهم در رابطه با حادثه تروريســتى چابهار خبر داد، اما نمى توان از اين مسائل بسادگى 
گذشــت. به گفته موحدى راد اين پرونده در مجتمع ويژه جرايم امنيتى در مركز استان 
سيستان و بلوچستان رسيدگى و تحقيقات در مورد نقش متهمان در عمليات تروريستى 

و شناسايى ساير متهمان ادامه خواهد داشت...

info@qudsonline.ir

گزارش  روز
 

 اقتصاد  مى گويند هر چه فرياد داريد بر سر بانك ها بكشيد! چرا كه وضعيت فعلى 
نظام بانكى ايران را مى توان به عنوان يكى از چالش هاى جدى اقتصاد ايران نام برد. 

چالشى كه البته محدود به خود بانك ها نشده و ...

از تعيين نرخ سود سپرده تا نحوه انتخاب
رئيس كل بانك مركزى در گفت وگو با محمود بهمنى

بنگاه دارى بانك ها ريشه قانونى دارد!

 ............ صفحه 4

 ............ صفحه 7

هشدار پوتين به نتانياهو در 
زمينه به خطر افتادن ثبات 

در مرزهاى لبنان

فتنه جديد 
صهيونيستى

در راه است

شب هاى سرد زمستان از راه 
مى رسند

گرمخانه ها 
پاسخگوى 

اسكان موقت  
بى خانمان ها نيست

 ............ صفحه 5 ............ صفحه 8

ماجراى فحاشى ها و هجمه هاى 
اخير به 20:30 و خبرنگار آن 

چيست؟

تاوانِ 
شفاف سازى

 ............ صفحه 9

بدرفتارى پليس با دانش آموزان خشم مردم را برانگيخته است

«بهار فرانسوى» ادامه دارد

امام موسى
: كاظم
يارى تو به 

ناتوان از بهترين 
صدقه هاست. 

تحف العقول
ص 414

 ............ صفحه 8
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

20 آذر؛ ورود پيكر مطهر 72 شهيد دوران دفاع مقدس به كشور    باشگاه خبرنگاران: فرمانده كميته جست وجوى مفقودين ستادكل نيروهاى مسلح گفت: پيكرهاى مطهر 72 شهيد دوران 
دفاع مقدس كه در دوره اخير در مناطق عملياتى جنوب عراق و استان هاى ميسان و بصره كاوش و آماده انتقال به كشورمان شده اند، صبح سه شنبه جارى از مرز شلمچه وارد كشور خواهند شد. سردار سيد محمد 

باقرزاده تصريح كرد: مراسم استقبال از اين شهدا را برادران بسيج اهل سنت گچين بندرعباس به نمايندگى از ملت ايران در مرز انجام خواهند داد.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  رئيس جمهور گفت: خروج آمريكا 
از برجام و اعمال مجدد تحريم ها عليه ملت 

ايران نمونه بارز تروريسم اقتصادى است.
حجت الاسلام والمسلمين حسن روحانى در 
دومين كنفرانس مجالس 6 كشــور «ايران، 
پاكستان، تركيه، چين، روسيه و افغانستان» 
كه صبح ديروز با موضوع «چالش هاى مقابله 
با تروريســم و تقويت ارتباطات بين المللى 
در هتل پارســيان آزادى تهران آغاز به كار 
كرده است، اظهارداشت: جهان امروز شاهد 
چالش هاى سخت و پيچيده اى اعم از موضوع 
تغيير آب و هوا، بحران هاى اقتصادى، توسعه 
نيافتگى، تجاوز و جنگ و فقر و گرســنگى 
يكجانبه گرايى افراط گرايى و تروريسم است.

 ايران بزرگ ترين قربانى تروريسم
وى افزود: جمهورى اسلامى ايران به عنوان 
بزرگ ترين قربانى تروريسم از بدو تأسيس 
تاكنون با اين پديده شوم مواجه بوده است 
و از ايــن بابت متحمل خســارات جانى 
سنگينى شده است. اقدامات تروريستى از 
جمله شهادت 72 تن از سياستمداران در 
يك بمب گذارى در سال 1360 و شهادت 
رئيــس جمهور و نخســت وزير توســط 
تروريست ها در همان سال و شهادت بيش 
از 17 هزار نفر از مردم عادى در طول 40 
ســال گذشــته كه امروز در اروپا و آمريكا 
تحت حمايت دولت هاى غربى هستند، از 

جمله نمونه آن است.
رئيس جمهور تأكيد كرد: شهادت دانشمندان 
هسته اى توسط عوامل تروريستى كشورهاى 
بيگانه، حمله تروريستى داعش به مجلس و 
حادثه تروريســتى در شهر اهواز و حادثه دو 
روز گذشــته در چابهار هيچ خللى در عزم 
و اراده دولــت و ملت ايران بــراى مبارزه با 

تروريسم وارد نكرده و نخواهد كرد.
وى تحريم هاى اقتصــادى ظالمانه آمريكا 
عليه ملت ايران را شــكل بارزى از تروريسم 
كه ملت ما را هدف قرار داده اســت، دانست 
و تصريح كرد: تروريسم اقتصادى به معناى 
وحشــت آفرينى در يك كشور و ايجاد ترس 
در ديگر كشورها كه قصد سرمايه گذارى در 

كشور هدف را دارند، است.
رئيس جمهور خاطرنشان كرد: خروج آمريكا 
از برجــام و اعمال تحريــم عليه ملت ايران 

بى ترديد نمونه بارز تروريسم اقتصادى است.
رئيس جمهور ادامه داد: منطقه ما امروز در 
يك برهه حساس تاريخى قرار گرفته است، 
مقطعى كه در آن تروريســت ها، خشــونت 
طلبان و قانون شكنان به دنبال راه انداختن 
فقر،  از خشــونت،  گردابى 
تحريم، ترور و كودتا هستند؛ 
از پاكســتان تا ايــران، از 
افغانستان تا روسيه و ديگر 

كشورهاى منطقه.
وى تصريــح كــرد: آن ها 
نمى خواهند كه ما دور هم 
بنشينيم و يكدل و همزبان 
داشته  همكارى  يكديگر  با 
باشيم اما آن ها بايد بدانند 
اين اراده ماســت كه دست 
در دست بر دشمن مشترك 
فايــق آييــم و البته اين پيروزى مســتلزم 
آن اســت كه همه مســئوليت خود را براى 
خشكاندن ريشه هاى خشونت به ياد داشته 

باشيم.
روحانى با بيان اينكه دخالت هاى سياسى و 
نظامى اجازه رشد و توسعه يافتگى به كشورها 
را نمى دهد، اظهار كرد: مداخله گران پاشيدن 
بذر اختلاف، كينه و خشونت را درو خواهند 
كرد و ما بايد بينديشــيم چگونه مى توانيم 

آن هايى را كه آگاهانه ميلياردها دلار از درآمد 
نفتى خود براى تعميق و افزودن اختلافات 

صرف مى كنند، متوقف كنيم.
وى تأكيد كرد: ما بايد در مقابل زورگويان و 
تنش آفرينان بايســتيم تا ترور و وحشت را 
بخشكانيم. براى مقابله با مشكلاتى كه مرز 
و قلمرو نمى شناسد بايد نگاهى تازه به مرز 
و قلمرو داشته باشــيم. بايد حاكميت هاى 
منعطف ترى داشته باشيم و با تقسيم عادلانه 
مســئوليت ها در برابر تهديدات مشترك در 
مقابل ناآرامى ها بايستيم.وى گفت: ما اينجا 
گرد هم آمديم تا به يكديگر يادآورى كنيم 
كه ملت ها و دولت هاى ما در پيوند با يكديگر 
هســتند و ما از دوران دور و از تاريخى كهن 
با هم بوده ايم. فرهنگ هاى ما در داد و ستد 
با يكديگر تمدنى مشترك را آفريدند، تمدنى 
كه از چين بزرگ تا آناتولى پهناور و از روسيه 
فراخ تا فلات قاره ايران كه رسالتى بزرگ در 

تمدن آسيايى را به دوش كشيده اند.

 آمريكا متهم اول 
وى گفت: كشورى كه جنگى تجارى با چين 
به راه انداخته و به پاكســتان طعنه مى زند، 
افغانستان را تحقير مى كند، تركيه را تنبيه 
مى كند، روســيه را تهديد مى كند و ايران را 
تحريم مى كند متهم رديف اول در شكستن 
پيوندهاســت اما اگر آمريكا فكر مى كند كه 
مى تواند ما را از هم جدا كند سخت در اشتباه 
است. رئيس جمهور گفت: وقتى آن ها تجارت 
چين را در تنگنا قرار مى دهند همه ما زيان 
مى بينيم، وقتى به پاكســتان طعنه مى زند 
همه مــا آن را اهانت تلقى مى كنيم. تحقير 
افغانستان خوار شــمردن همه ما محسوب 
مى شــود. با تنبيه تركيه همــه ما مجازات 
مى شــويم و هرگاه روسيه را تهديد كنند ما 
هم امنيت خــود را در مخاطره مى بينيم و 
آنــگاه كه ايران را تحريم مى كنند همه ما را 
از مواهب تجارت بين المللى و توسعه پايدار 
بى بهره مى سازند. وى ادامه داد: ما در اينجا 

مى خواهيــم اين مطلــب را بگوييم كه بنا 
نداريم اين گستاخى ها را تحمل كنيم، ما در 
برابر آن ها با تقويت همكارى هاى اقتصادى، 
اجتماعى، فرهنگى و امنيتى خواهيم ايستاد.

روحانى گفت: با تضعيف ايران از راه تحريم، 
خيلى ها در امان نخواهند ماند. آن هايى كه 
حرف ما را باور ندارند خوب است نگاهى به 

نقشه جغرافيايى بيندازند.
وى ادامــه داد: پيروزى هاى گذشــته ما بر 
جنايت، خشــونت و ترور به معناى تضمين 

پيروزى هاى آينده نيست. 

 شوراى امنيت  به وظايفش عمل نمى كند
رئيس مجلس نيــز در اين كنفرانس گفت: 
متأسفانه تاكنون شوراى امنيت وظايف خود 
را به خوبى در مقابله با تروريسم انجام نداده 
است. على لاريجانى گفت: جنگ هاى بسيار 
زيادى در منطقه مــا رخ داد كه مى توان به 
جنگ هايــى در عراق، افغانســتان و ليبى 
اشاره كرد، اما تاكنون شوراى امنيت وظايف 
خود در اين زمينــه را به خوبى انجام نداده 
و همچنين آمريــكا تحريم هايى يك جانبه 
را عليه بســيارى از كشورها اعمال مى كند 
كه مصوب شوراى امنيت نيست و اين نهاد 
بين المللى وظيفه خــود را در تقابل با اين 

سياست ها انجام نمى دهد.

  فهرست واحد از تروريست ها
رئيس دوماى روسيه نيز در اين كنفرانس، 
گفت: بايد فهرست واحدى از تروريست ها 
داشــته باشــيم تا بتوانيم با اتحاد با آنان 
مقابله جــدى كنيم. وياچســلاو والودين 
افزود: رئيس جمهور روسيه همواره تأكيد 
كرده اســت كه مبارزه با تروريسم صرفاً با 
كمك و اتحاد كشــورها به دست مى آيد 
و كار مشــتركى را مى طلبــد. وى افزود: 
تروريست ها تاكنون ضربه هاى زيادى را به 
بسيارى از كشــورها بويژه در منطقه وارد 
و در چند ســال اخير، شبه دولت هايى را 
در ايــن كشــورها ايجاد كرده انــد. وى با 
اشــاره به اينكه امروز با كمك كشورهايى 
چون ايران توانسته ايم شرايط خوبى را در 
سوريه كه داعش در اين كشور فعاليت هاى 
تروريســتى زيادى را مرتكب شــد، ايجاد 
كنيم، اظهارداشــت: امــروز مى توانيم به 
صراحت درباره برگشتن سورى ها به خانه 

خودشان صحبت كنيم.
وى تأكيد كرد: لازم اســت كه ما در وهله 
اول سهم كاملى داشته باشيم كه تروريسم 
به چه معناست و بايد يك فهرست واحد از 
ارگان هاى تروريستى داشته باشيم و بايد 
هر كارى كنيم تا فاينانس آن ها را از بين 

ببريم.

روحانى در كنفرانس رئيسان مجالس:

تحريم هاى آمريكا عليه ايران نمونه بارز تروريسم اقتصادى است

 آقاى روحانى شــما بوجه ســال 98 تان را از جيب خود مايه بگذاريد نه 
از جيب كارگران و بازنشســتگان شرافتمند كه شــرافت شان از تمام شما 
دولتمردان و بعضى مجلسى ها بهتر اســت، 140 هزارميليارد تومان تأمين 
اجتماعى را به حسابش واريز كنيد بعد بودجه 98 را تحويل مجلس بدهيد. 

9150002906
 چرا جلوى ظلم و اجحاف دولت گرفته نمى شــود و در حق اقشار مظلوم 
و محروم ظلم مى شــود، يارانــه 250 تومانى را بــه هم پالكى ها و باندهاى 

سرمايه دار خود مى دهند. 9150000211
 اينكه مى گويند هيچ برنامه اى براى گران كردن بنزين ندارند، يك حرف 

است و قرار است بنزين گران شود. 9390001288
 دادســتان كل كشــور گفت كه وزارت اطلاعــات فعاليت هاى اقتصادى 
را رصــد كند. برخى بانك ها كه در 24 ســاعت وام بدون ضامن و ســود 4 
درصد مى پردازند، چگونه اســت و نام اين پرداخت وام اســت يا ترفند مال 

اندوزى؟9150007215
 رياســت محترم مجلس: برجام هيچ فايده اى براى ايران نخواهد داشت؟ 
البتــه براى اعضاى مذاكره كه درآمــد خوبى دارد! پس مجلس كه در رأس 

امور است چرا اقدام نمى كند؟ از شعار خسته نشديد؟9150007216
 در لوكزامبورگ حمل ونقل عمومى مجانى اعلام مى شــود، ولى اينجا هر 
روز براى تكريم مردم(!) شــاهد افزايش كرايه هستيم به بهانه نداشتن من 

كارت! 9350005568
 اخبارى كه از صدا وســيما پخش مى شــود: كمبود آجيل نداريم و گران 
نمى شــود! مواد اوليه بطرى آب معدنى ارزان شــد! بنزين گران نمى شــود 
و...! درصورتى كه يك كيلو پســته شــده 300 هزارتومان! مگر بناست كالا 
هنوز گران شــود؟ چرا اين مسئولان خجالت نمى كشند از خدا و خلق خدا؟ 

9150000210
 اگر به قول  رئيس جمهور، دروس  اقتصادى  دانشگاه ها در جامعه، خروجى 
ندارد، پس  هدف  از تأســيس  دانشــگاه ها ترويج  جلسات  مختلط  و تدريس 
 fatf مباحث  غربى   و پياده  كردن  برنامه هاى  دشمن است  كه  امروزه 2030  و 

و برجام هاست. 9190008895
 در باره آمپول مرگ آورى كه توســط يك بازيگر تبليغ مى شــود، عرض 
مى كنم جاى هيچ نگرانى نيست چون مردم شريف ايران خوب مى دانند اين 
خانم مى خواهد با مطرح كردن خودش، پيرشــدنش را لاپوشانى كند، يك 
روز به عشــق و علاقه شيعيان به آقا اباعبداالله(ع) گير مى دهد، حالا هم اين 
تبليغ دروغ و مســخره ضد انســانى كه اگر حتى يك نفر هم گول بخورد و 
گرفتارشود، هم خودش زندان مى رود و هم آبرويى كه از راه مطربى به دست 

آورده از دست مى دهد. 9150001735
 اينكــه مى گويند هيچ برنامه اى براى گران كردن بنزين ندارند، فقط يك 
دروغ است، براى جلوگيرى از قاچاق خيلى راه هاى بهتر و راحت تر هم وجود 

دارد. ديگر دست شما رو شده است. 9390001288
 اين قدر بالاى مردم فشــار هســت كه از بيكارى و تورم 100 درصدى 
مجبورند ســرعت گيرهاى پلاستيكى و علايم و تابلو و كابل و ترانس هاى 
تونل هــاى جاده هــا را به ســرقت ببرند و بــه قيمت ناچيز بــه ضايعاتى 
يــا مالخرهاى بى وجدان بفروشــند امان ازمســئولان مرفــه و بى درد! 

9150009636
 آقاى روحانى در حوزه دفاعى كه پيشــرفت داشــتيم به شــما چه! زيرا 
تحت امر و مديريت رهبر عزيزمان بوده، خود شما كه فقط لفاظى مى كنيد. 
ديگــران اگر در دولت يعنى زندگى مردم پيشــرفتى مى بينند، بيان كنند. 

9150001136
 چرا هر 10 ســال، ميلياردى خرج مى كنند آمار مى گيرند ولى آمارشان 
اصلاً به كار نمى آيد؟ 47 ســاله ام و بيكارم نه ماشــين و نه خانه دارم، ولى 
هيچ چيز حتى يك سبد كالا به من ندادند! اين تحريم ها كمرمان را شكسته 

است. 9110000270

دريادار سيارى در جمع خبرنگاران:
ناو «دنا» و زيردريايى «فاتح» به 

نيروى دريايى  ملحق مى شوند

دفاع نيوز: معاون هماهنــگ كننده ارتش 
گفت: هفته گذشــته ناوشكن پيشرفته سهند 
به ناوگان نيروى دريايى ارتش ملحق شد و در 
آينده نزديك نيز ناو دنا و زيردريايى فاتح ملحق 

خواهند شد.
امير دريادار حبيب االله ســيارى در حاشــيه 
مراســم افتتــاح نمايشــگاه توانمندى هــا و 
دســتاوردهاى فنى و تخصصى نيروى دريايى 
ارتش در جمع خبرنــگاران درباره بازديدش از 
اين نمايشگاه، اظهارداشــت: اين نمايشگاه به 
صورت دائمى برقرار اســت و از همه استادان، 
دانشــجويان و اقشار مختلف كه علاقه مند به 
ديدن پيشــرفت هاى ارتش جمهورى اسلامى 
ايران و نيروى دريايى راهبردى ارتش هستند، 
دعوت مى كنيم كه به مناسبت چهلمين سالگرد 
انقلاب اســلامى تا پايان سال از اين نمايشگاه 

بازديد كنند.

نماينده فريمان و سرخس در مجلس:
مردم عليه بازنشستگان 

شاغل اعلام جرم كنند

رضا طلبى: عضو مجمع نمايندگان خراسان 
رضوى گفت: در راســتاى اجراى قانون منع به 
كارگيرى بازنشســتگان مردم مى توانند عليه 

بازنشسته هاى شاغل اعلام جرم كنند. 
احســان قاضى زاده هاشمى نماينده فريمان و 
ســرخس در مجلس، افزود: در راستاى اجراى 
قانون منع به كارگيرى بازنشستگان و برمبناى 
ماده 598 قانون مجازات اسلامى، شاغل بودن 
افراد بازنشســته در هر رده اى تصرف در اموال 
دولتى شناخته مى شود و جرم تلقى مى گردد، از 
اين رو مردم مى توانند با مراجعه به دادسراهاى 
محل اقامت خود عليه كاركنان بازنشسته شاغل 

در هر رده اى اعلام جرم كنند.
طراح اصلى اين قانون با بيان اينكه امروز يكى 
از مهم ترين نيازهاى جامعه ما احترام به قانون 
از سوى مســئولان و مردم است، تصريح كرد: 
براساس آخرين اطلاعات در حدود 8000 نفر 
در كشور مشمول اين قانون بودند كه در حدود 
7000 نفر از آن ها از سمت خود كناره گيرى و 

اين قانون را اجرا كرده اند. 
قاضى زاده هاشــمى افزود: دوشنبه آينده نيز 
جلسه اى با دستگاه هاى نظارتى كشور همچون 
سازمان بازرســى و ديوان محاسبات خواهيم 
داشت و فهرست افراد مشمول و اينكه چه تعداد 
تاكنون اين قانون را اجرا كرده اند، دوباره بررسى 

مى كنيم.

ناظم دباغ:
وحدت نيروهاى عراقى

براى ايران مهم است
مهر: نماينــده اقليم كردســتان عراق گفت: 
ارتباط ميان اقليم كردســتان و ايران پتانسيل 
و توان اين را دارد كه بيش از گذشــته توسعه 
يافته و رشد كند. ناظم دباغ درباره روابط ميان 
ايران و اقليم كردســتان در دولت جديد عراق 
اظهارداشــت: ايران در رشد و توسعه اقتصادى 
عراق نقش مهمى داشته و همچنين در حمايت 
از مواضع سياسى و تشكيل دولت جديد عراق از 
هيچ تلاشى فروگذار نكرده است و براى ايرانى 
وحدت و همگرايى نيروهاى سياسى عراق در 
راســتاى حل مشــكلات آنها، همواره اهميت 
ويژه اى داشته است.وى گفت: همواره معتقدم 
كه ارتباط ميان اقليم كردســتان و جمهورى 
اسلامى ايران پتانســيل و توان اين را دارد كه 
بيش از گذشته توسعه يافته و رشد داشته باشد.
نماينده اقليم كردستان عراق در خصوص سفر 
اخير بارزانى به بغداد و روابط ميان اربيل با اقليم، 
تصريح كرد: بعد از برگزارى همه پرســى براى 
خودمختارى اقليم كردســتان، سفر بارزانى به 
بغداد اقدامى مهم و تأثيرگذار در راستاى حل 
و فصل مشكلات مابين اقليم كردستان و بغداد 
بود. وى درباره فشــارهاى آمريكا به عراق براى 
كاهش دادن همكارى و روابطش با ايران، گفت: 
به اعتقاد من آمريكا همچون هميشه، فشارهاى 
خود را نســبت به عراق افزايش خواهد داد، اما 
آنچه از مســئولان عراق و اقليم شاهد هستيم 
پايبندى به حفظ منافع مردم عراق، كردستان و 
همچنين توجه به قانون اساسى عراق و پيروى 
از هر تصميمى است كه از طرف دولت مركزى 
عراق اتخاذ شود. دباغ در پايان خاطرنشان كرد: 
معتقدم كه عراق و اقليم كردســتان نبايد به 
بخشى از رقابت هاى خصمانه نيروهاى خارجى 
كه زيان رســاندن به عراق را دنبال مى كنند، 

تبديل شوند.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

لاريجانى در نشست خبرى:
قول آزادى مرزبانان ربوده شده ميرجاوه را به ما داده اند

فارس: رئيس مجلس شوراى اسلامى گفت: 
در جلسه ديروز موضوع مرزبانان ربوده شده 
ميرجاوه مطرح شد كه به ما قول دادند اين 
مسئله حل شود و ما به  صورت جدى پيگير 

آن هستيم.
علــى لاريجانى ديــروز در پايــان دومين 
كنفرانس رئيسان مجالس افغانستان، ايران، 
پاكستان، تركيه، چين و روسيه درباره چالش هاى تروريسم و ارتباطات درون منطقه اى 
در سخنانى، اظهارداشت: قطعاً عوامل خارجى تروريسم ها را سامان داده است، ما بايد 

تلاش كنيم كه عوامل بيرونى را در حمايت از تروريسم شناسايى كنيم.
وى در پاســخ به ســؤالى درباره اينكه آيا در خصوص مرزبانان ربوده شده ميرجاوه 
مباحثى بين اعضاى كنفرانس ديروز مطرح شــده اســت يا خير، گفت: بله، در اين 
خصوص صحبت شد، البته رئيس جمهور هم مباحثى در اين خصوص مطرح كرده بود.
وى افزود: ما در اين قضيه پاى كشورهاى ديگر را هم مشاهده كرديم، برخى شواهد 
متقن است كه برخى كشورها براى آشفته سازى و مسئله سازى در ايران اقداماتى دارند.
وى با بيان اينكه آزادسازى مرزبانان ميرجاوه از جمله دغدغه هاى اصلى ماست، گفت: 
به غير از پاكســتان، كشورهاى ديگرى هم در اين موضوع دخيل هستند، در نهايت 
آنها به ما قول دادند كه اين موضوع حل شود و به جد پيگير چنين مسئله اى هستيم.
لاريجانى درباره نشست هايى كه در برخى كشورها با حضور سران تروريست ها برگزار 
مى شود، اذعان داشت: نمى توان انتظار نتيجه فورى از اين اجلاس داشت اما رفته رفته 
بايد اين تفكر ايجاد شود كه كشورها از تروريست ها حمايت نمى كنند و مأيوس شوند 
به خصوص كه اجلاس هايى كه در برخى كشورها با حضور سران تروريست ها برگزار 

مى شود، صرفاً يك بزك كارى است.
رئيس مجلس ادامه داد: ما به صورت ملموس با تروريســم درگير هستيم اما برخى 
كشورها از دور فرمايش مى كنند؛ بنابراين ما نيازى به حمايت آنها نداريم؛ آنها فقط 

مسئله سازى نكنند؛ زيرا ما توان مبارزه با تروريسم را داريم.

طرح اولين شناور «تريماران» ايرانى رونمايى شد
تسنيم: طرح جديدترين شناورسه بدنه (TRIMARAN)  ارتش ، ديروز رونمايى 

شد.
صبح ديروز و در جريان بازديد دريادار سيارى معاون هماهنگ كننده ارتش جمهورى 
اسلامى ايران از نمايشگاه توانمندى ها و دستاوردهاى فنى و تخصصى نيروى دريايى 

ارتش، از طرح جديدترين شناور ايرانى با نام «پروژه سفينه» رونمايى شد.
اين شناور كه تريماران (سه بدنه) است، مقاومت هيدرودينامكى پايينى در سرعت هاى 
بالا داشــته و داراى سيستم رانش متناســب با ابعاد و سرعت متناظر است. تعادل 
هيدرواســتاتيكى و دريامانى بسيار بالا و عرشه وسيع تا دو برابر يك شناور تك بدنه 

هم تناژ، از جمله مهم ترين مشخصات اين شناور است.
«تريماران» يك نوع شناور چند بدنه است كه از يك بدنه مركزى لاغر و بلند و دو بدنه 
كنارى تشكيل شده است. بدنه هاى كنارى توسط عرشه عرضى به بدنه اصلى متصل 
مى شوند. بدنه هاى جانبى تأثير قابل توجهى به  روى تعادل، رفتار ديناميكى، ماندگارى 
در دريا و بارهاى موج وارد بر سازه شناور دارند.اين شناور قابليت عمليات در شرايط 
مختلف دريا جهت مقابله با جنگ هاى نامنظم ساحلى و واكنش سريع را داراست. مدل 
اوليه اين شناور جهت ارزيابى استحكام و عملكرد هيدروديناميكى سازه عرضى، ساخته 

شده است. سرعت اين شناور بالاى 40 نات مى باشد.

سفير جديد ايران در چين تعيين شد
ايرنا: ســخنگوى وزارت خارجه كشورمان از تعيين سفير جديد ايران در چين خبر 
مى دهد. بهرام قاسمى اظهار داشت: به پيشنهاد وزيرخارجه و تصويب رئيس جمهور، 
آقاى محمد كشاورززاده به عنوان سفير جديد جمهورى اسلامى ايران در جمهورى 

خلق چين منصوب شد و در روزهاى آينده عازم محل مأموريت مى شود.
آقاى كشــاورززاده هم اكنون دستيار وزير و مديركل آمريكاى وزارت خارجه است و 

پيش از آن نيز سفير ايران در كشورهاى ونزوئلا و ازبكستان بوده است.
سفير پيشين ايران در چين عبدالناصر همتى بود كه تنها به فاصله چند هفته پس 
از تصدى منصب ســفارت ايران در چين، به تهران فراخوانده و در تاريخ سوم مرداد 
1397 به رياست بانك مركزى ايران منصوب شد. از آن موقع تاكنون، سفارت ايران 

در چين فاقد سفير بود.

پاكستان، تركيه، چين و روسيه درباره چالش هاى تروريسم و ارتباطات درون منطقه اى 

نيروى دريايى  ملحق مى شوند

دفاع نيوز: معاون هماهنــگ كننده ارتش 

شاغل اعلام جرم كنند

رضا طلبى: عضو مجمع نمايندگان خراسان 

شماره پيامك: 30004567

وزيرخارجه:جايزه 100 ميليون تومانى به رضا اميرخانى رسيد
آمريكا براى ايجاد مزاحمت در روابط با اروپا تلاش مى كندمعرفى برگزيدگان جايزه ادبى جلال آل احمد

فارس: برگزيدگان يازدهمين دوره جايزه 
ادبى جلال آل احمد در بخش هاى 4 گانه 
همچنيــن بخش «آتيه داســتان ايرانى» 

معرفى شدند.
برگزيدگان و شايستگان تقدير بخش هاى 
رمان و داســتان بلنــد، داســتان كوتاه، 
پژوهــش و نقد ادبــى و مســتندنگارى، 

معرفى شدند.
بر اساس اين گزارش، فهرست برگزيدگان و 
شايستگان تقدير اين دوره به شرح زير است:
بخش نقد ادبى: كتاب «بلاغت ساختارهاى 
نحــوى در تاريــخ بيهقى» بــه قلم «ليلا 
سيدقاســم» از نشــر هرمس، اثر شايسته 
تقدير شــناخته شــد و معادل 10 سكه 

جايزه گرفت.
بخش داســتان كوتاه: كتاب «زخم شير» 
به قلم صمد طاهرى از نشر نيماژ، شايسته 
تقدير شــناخته شــد و معادل 10 سكه 

جايزه گرفت.
بخش مســتندنگارى: در اين بخش دو اثر 

مشتركاً برگزيده شدند. 
«الــف لام خمينــى» به قلــم هدايت االله 
بهبودى از انتشــارات موسسه مطالعات و 
پژوهش هاى سياسى و «ركاب زنان در پى 
شمس» به قلم حســن كرمى قراملكى از 

انتشارات ستوده مجموعاً معادل 30 سكه 
بهار آزادى جايزه گرفتند.

بخش جنبى آتيه داســتان ايرانى: جايزه 
ادبــى جــلال آل احمد در ايــن بخش به 
ركنــى، محمدرضا شــرفى  محمدعلــى 
خبوشان، الهام فلاح و سيدميثم موسويان 
كــه با رأى مــردم به عنــوان «آتيه داران 
داستان ايرانى» انتخاب شده بودند، جايزه 

داد.
 بخــش رمان و داســتان بلنــد: جايزه اثر 
برگزيده اين بخش به «رهش» نوشته رضا 
اميرخانى رسيد و او معادل 30 سكه (100 
ميليون تومان) و لــوح تقدير جايزه ادبى 

جلال آل احمد را از آن خود كرد.
گفتنى اســت، آيين پايانــى «يازدهمين 
دوره جايزه ادبى جلال آل احمد» ساعت 
18 ديروز در تالار قلم كتابخانه ملى ايران 

برگزار شد.

ايسنا: وزيرخارجه با اشــاره به طرح اتهامات 
موشكى عليه ايران گفت : آمريكايى ها هر تلاشى 
كردند تا در روابط ايران و اروپا مزاحمت ايجاد 

كنند.
محمد جواد ظريف در حاشيه كنفرانس رئيسان 
مجالس شش كشــور در تهران براى مقابله با 
تروريســم در جمع خبرنگاران، گفت : مجالس 
اين شش كشور نمايندگان مردم اين كشورها 
هستند كه مى توانند در اين زمينه يك حركت 
مردمى را علاوه بر حركت سياســى هماهنگ 

كنند.
وى درباره طرح اتهامات موشــكى آمريكا عليه 
ايران، خاطرنشان كرد: آمريكايى ها هر تلاشى 
كرده اند تا در روابط ايران و اروپا مزاحمت ايجاد 
كنند؛ حتى بيش از اين كه روابط ايران و اروپا 
را به خطر بيندازند، تلاش آن ها بر اين است كه 

مسائل منطقه را وارونه جلوه دهند.
اضافه  ادامــه صحبت هايش  وزيرخارجه در 
كــرد: آمريكايى ها منطقه مــا را انبار باروت 
كرده اند. ميزان ســلاحى كه از سوى آمريكا 
فروختــه مى شــود، غيرقابل باور اســت و 
بســيار فراتر از نياز منطقه است. اين نشان 
دهنده سياست بســيار خطرناكى است كه 
آمريكايى هــا در منطقه ما دنبال مى كنند و 
اين سياســت باعث شده تا منطقه ما تبديل 

به انبارى از ســلاح هاى بســيار پيشــرفته 
مخرب شــود كه متأســفانه هيچ كمكى به 

صلح و امنيت در منطقه نكرده است.
وى ادامــه  داد: به همين خاطر آمريكايى ها به 
اتهامات بى معنا متوســل مى شوند براى اينكه 
توجه ها را از خطــرات اصلى كه اين منطقه را 
تهديد مى كند، منحرف كنند. ما در روزنامه هاى 
اروپايى خوانديم كه سلاح هاى آمريكايى دست 
القاعده در يمن و داعش در سوريه است و اين 
خطرى اســت كه همواره خطر مــا را تهديد 

مى كند.
ظريف گفت : اينكه آمريكايى ها در دنيا منزوى 
شــده و نياز پيدا كردند كه به اين حد از دعوا 
وارد شوند كه حتى رئيس بخش مالى يكى از 
كمپانى هاى چين را دستگير كنند تا سياست 
خود را پيش ببرند، پيش از اينكه نشان دهنده 
قدرت آمريكا باشــد، نشــان دهنده استيصال 

آمريكاست.

بيانيه پايانى

لزوم پرهيز كشورها از رژيم تحريم ها
كشور هاى حاضر در نشست چالش هاى 
تروريسم در بيانيه پايانى برلزوم پرهيز از 
سياســى كارى رژيم تحريم هاى سازمان 
 FATF ملل و فعاليت كارگروه اقدام مالى

تأكيد كردند.
در ابتــداى مراســم اختتاميــه دومين 
كنفرانس رئيسان مجالس افغانستان، ايران، 
پاكســتان، تركيه، چين، روسيه در مورد 
چالش هاى تروريســم و ارتباطات درون 
منطقه اى، بيانيه اين كنفرانس قرائت شد.

در بخشــى از اين بيانيه آمده اســت: ما 
رئيســان مجالس و ســران هيئت هاى 
مجالس جمهورى اسلامى ايران، جمهورى 
اسلامى افغانستان، جمهورى خلق چين، 
جمهورى اســلامى پاكستان، فدراسيون 
روسيه و جمهورى تركيه دومين كنفرانس 
رئيســان مجالس براى مقابله با تروريسم 
و ارتباطات درون منطقــه اى را در تاريخ 
8 دسامبر 2018 در تهران با شعار نقش 
پارلمان در جنگ عليه تروريسم و توسعه 

همكارى هاى بين المللى برگزار كرديم.
- در ديدارهــاى خــود به مســائل مهم 
منطقه اى و بين المللى نظير تروريســم 
و تأثيــر آن بر صلــح و امنيت منطقه اى 
و بين المللــى پرداختيم. مــا عملكرد و 
پيشــرفت هاى به دســت آمده از زمان 
اجلاس اســلام آباد تاكنون و چالش ها و 
فرصت هاى پيش رو را مورد بررسى قرار 
داديم و بار ديگر به نقش صلح و توســعه 

پايدار به عنوان پيش شرط ارتقاى روابط، 
يكپارچگى و هم افزايى در بين كشــورها 
تأكيد كرديم. در اين راستا بر لزوم تعامل و 
گفت وگوى بيشتر ميان مجالس و ملت ها 

تأكيد كرديم.
- اقدامات تروريســتى در كشــورهاى 
پاكســتان،  چين،  (افغانســتان،  عضو 
روسيه، تركيه و ايران) از جمله حادثه 
تروريســتى اخير در چابهــار مورخ 7 
دســامبر 2018 را با شديدترين لحن 
محكــوم كرديم و به هميــن علت در 
خشكاندن ريشه تروريسم و محكوميت 
حمايــت از تروريســم و نيز حمايت از 

تلاش ها در اين راستا مصمم هستيم.
- بــه منظور مبــارزه با تروريســم 
بخصوص آن دســته از كشــورهايى 
كه قربانى تروريســم هستند، منطبق 
با تعهدات خود ذيل حقوق بين الملل 
و منشــور ملل متحــد در اجتناب از 
فراهم نمودن مأمن براى تروريست ها 
و نيز اجراى عدالــت مبتنى بر اصل 
استرداد يا تعقيب قانونى هر شخصى 
كــه اقدامــات تروريســتى را مورد 
حمايت قرار داده يا آن ها را تســهيل 
كرده يــا در آن اقدامات مشــاركت 
كرده يا تــلاش براى مشــاركت در 
تأمين مالــى، برنامه ريزى، آمادگى يا 
اجراى آن داشته اســت، كشورها را 

براى همكارى كامل فراخوانديم.

با تضعيف ايران از 
راه تحريم، خيلى ها 
در امان نخواهند 
ماند. آن هايى كه 
حرف ما را باور 
ندارند خوب است 
نگاهى به نقشه 
جغرافيايى بيندازند

بــــــــرش
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خط آهن چابهار- سرخس
پيشنهادى راهبردى براى آستان قدس

هادى نيك پندار: مناطق شــرقى كشــور با وجود برخــوردارى از ظرفيت هاى 
فوق العاده اقتصادى، اجتماعى، ارتباطات منطقه اى و بين المللى فاقد كاركردهاى 
لازم هستند. وجود معادن فراوان طلا، مس، سنگ آهن و كروميت، امكان اتصال به 
آب هاى بين المللى، مرزهاى مشترك زمينى، موقعيت ترانزيتى، اقليم مناسب براى 
كشاورزى و... ازجمله ظرفيت هاى شرق كشور مى باشند. با وجود ظرفيت هايى كه 
مطرح شــد، مناطق شرقى كشور با مشكلات بسيارى نظير خالى شدن از سكنه، 
مهاجرت به شــهرهاى بزرگ، نبود انگيزه هاى اقتصادى لازم براى زندگى در اين 
مناطق و نا امنى مواجه اند. موضوعى كه ضرورت توجه، سرمايه گذارى و برنامه ريزى 
براى پيشــرفت متعادل منطقه اى در اين نواحى را دو چندان كرده است.در همين 
راستا، طرح ملى راه آهن چابهار - زاهدان - سرخس از سال 1389 با هدف اتصال 
مناطق شرقى به راه آهن سراسرى و افزايش ظرفيت هاى ترانزيتى كشور آغاز شده 
است. محور ريلى چابهار-سرخس از دو قطعه اصلى تشكيل شده كه قطعه اول آن از 
چابهار تا زاهدان، امكان اتصال چابهار به شبكه ريلى و قطعه دوم آن، امكان اتصال 
زاهدان به بيرجند و در نهايت اتصال به سرخس را فراهم مى كند. عمليات عمرانى 
قطعه اول با طول 580 كيلومتر، از ســال 89 به تصويب رسيده است و هم اكنون 
پس از گذشت هشت سال از شروع طرح داراى پيشرفتى كمتر از 35 درصد است، 
اين درحالى اســت كه قطعه دوم كه از ســال 93 در رديف بودجه عمرانى كشور 
قرارگرفته اســت، پس از گذشت چهار سال تقريباً هيچ پيشرفت فيزيكى نداشته 
اســت. اصلى ترين دليل پيشرفت كند در ســاخت پروژه راه آهن چابهار-سرخس، 

كمبود منابع مالى دولتى است. 
كمبود منابع مالى از مهم ترين دلايل پيشــرفت ناچيز طرح اتصال ريلى چابهار به 
سرخس عنوان شده اســت. اختصاص 500 ميليارد تومان در هشت سال اخير از 
محل بودجه دولتى به اين طرح به خوبى نشان دهنده اين ادعاست. به همين دليل، 
مشــاركت روزافزون بخش خصوصى و عموم مردم ازجمله سياست هاى راهبردى 
وزارت راه و شهرســازى جهت تأمين منابع مالى طرح هاى در دست ساخت خود 
است. در همين راســتا، خيراالله خادمى، معاون وزير راه و شهرسازى و مديرعامل 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاى حمل ونقل كشور اظهار داشت: «از سرمايه گذارى 
بخش خصوصى در طرح چابهار-ســرخس استقبال مى كنيم». وى در ادامه افزود: 
«نهايت همكارى را با هر مجموعه اى كه بخواهد در قالب مدل BOT در پروژه خط 
آهن چابهار- سرخس سرمايه گذارى كند خواهيم داشت».لازم به ذكر است، مدل 
BOT، يكى از رايج ترين قراردادها در توســعه زيرساخت هاى ريلى و جاده اى است. 

در اين روش نقش سرمايه گذار، سازنده و بهره بردار بر عهده يك شركت مى باشد.
به اعتقاد بسيارى از كارشناســان، آستان قدس رضوى به عنوان يكى از نهادهاى 
تأثيرگذار در آبادانى شــرق كشــور و در راستاى اجراى بخشــى از مأموريت هاى 
محروميت زدايى خود مى تواند به عنوان متولى طرح خط آهن چابهار به سرخس، 
قدم هاى مؤثرى در راستاى آبادانى شرق كشور بردارد؛ موضوعى كه با موافقت برخى 
مســئولان اين نهاد غير دولتى هم همراه بوده اســت. در همين راستا، محمدرضا 
رئيســى، مديرعامل شركت مسكن و عمران قدس رضوى اظهار داشت: «به دليل 
وجود معادن فراوان در شرق كشور اين منطقه سالانه 4 ميليون تن بار قابل حمل 
دارد. اين ويژگى خط ريلى چابهار به سرخس را به يكى از پر تحرك ترين خطوط 

تبديل خواهد كرد و عوايد حاصل از آن نصيب مردم شرق كشور خواهد شد». 
وى در ادامه افزود: « يكى از اعضاى هيئت مديره شــركت ساخت بايد مسئوليت 
پروژه زاهدان به سرخس را بر عهده گيرد و تمام اختيارات لازم را هم داشته باشد. 
شركت مسكن و عمران قدس رضوى اقدامات مناسبى را در خصوص فاينانس اين 
طرح انجام داده است و حتى نام بانك  ها و شركت هاى خارجى فاينانس كننده را هم 

به وزارت راه و شهرسازى اعلام كرده  است».
ازجمله مهم ترين مزيت هاى پروژه خط آهن چابهار-سرخس، اقتصادى بودن طرح 
مذكور و تضمين بازگشــت سرمايه و سود ســرمايه گذارى آن است. ظرفيت هاى 
ترانزيتى منطقه، وجود بندر چابهار، كنارك و سواحل اقيانوسى مكران، ظرفيت هاى 
فراوان كشــاورزى، گردشگرى، معدنى و... مؤلفه هايى هستند كه فعال شدن آن ها 
زمينه ايجاد اشتغال براى جوامع محلى را فراهم مى كند و درآمدهاى ارزى و ريالى 
فراوانى نصيب سرمايه گذاران خواهد كرد. موضوعى كه احسان قاضى زاده هاشمى، 
نماينده مردم سرخس و فريمان در مجلس شوراى اسلامى ضمن تأييد آن اظهار 
داشــت: «سرمايه گذارى در پروژه چابهار-سرخس قطعاً با بازگشت اصل سرمايه و 
سود آن همراه است». وى درخصوص مشاركت آستان قدس رضوى در ساخت راه 
آهن چابهار-سرخس گفت: «پيشنهاد مى كنيم ورود آستان قدس به اين طرح به 
صورت BOT باشد كه بتواند بعدها از منافع بهره بردارى آن استفاده كند. اطمينان 

داريم سرمايه گذارى آستان قدس همراه با كسب درآمد بالا خواهد بود».
تكميل و راه اندازى خط آهن چابهار- ســرخس تحولات چشمگيرى در ارتباطات 
تجارى كشورهاى مختلف و توسعه و پيشرفت استان هاى جنوب شرق كشور ايجاد 
مى كند. در همين راســتا با توجه به اينكه، توسعه زيرساخت هاى حمل ونقل براى 
رونق اقتصادى از اولويت هاى دولت اســت، انتظار مى رود مســئولان وزارت راه و 
شهرسازى اقدامات لازم جهت مشاركت آستان قدس رضوى در اين طرح راهبردى 

را انجام دهند.

يادداشت
 آستان / فاطمى نسب  براى جلسه اى كارى، 
پايــم به بــاغ اردوگاه خاتــون، در تقاطع بولوار 
تــوس و خيام باز مى شــود و بــراى اولين بار از 
پشت ديوارهاى سيمانى، منظره پاييزى باغ هاى 
آستان را مشاهده مى كنم. دنيايى از رنگ به رويم 
باز مى شود كه ســال ها همين كنار دستم بود و 
نمى توانستم از نزديك لمســش كنم. آجرهاى 
ســيمانى منظم زير پايم، فرش قرمزى نســبتاً 
باريك تا اولين ســوله برايم پهن كرده اند و من 
با هر قدم به درختان رديف شــده جوان و «باغ 

بى برگى» اطرافم نگاه مى كنم. 
تا به اولين سوله برســم در ميانه راه از كارگرها 
ســراغ تالار كودكان را مى گيرم. بعد از رد شدن 
از ســوله اول چشــمم به عنوان «تالار رضوانه» 
مى خورد كه به خطى خوش بالاى در سوله نوشته 
شده است. تالار رضوانه، بخش كودك باغ اردوگاه 
خاتون است كه قرار است مرجعى براى تفريحات 
سالم و آموزشى آينده سازان اين كشور باشد. اما 
بايد يادت باشد وقتى با تصوير قبلى از مكان هاى 
تفريحى كودكان و پيش دبستانى هاى سطح شهر 
وارد تالار رضوانه مى شــوى، وســايل متفاوت و 
طراحى اتاق هاى اين سوله، ذهنت را به كنجكاوى 
وامى دارد كه: قرار است در اين اتاق ها چه اتفاقى 
بيفتد؟ جواب هاى مسئول بخش كودك جالب و 

شنيدنى است.

  لذت آشپزى با مواد ايرانى
اتاق آشپزخانه با كمدهاى صورتى در دسترس 
و كوچك، قرار است شمه اى از زندگى واقعى را 

به كودكان بچشــاند، و با دادن وسايل اوليه به 
آن ها، حس مســئوليت پذيرى و مديريت زمان 
آن ها را تقويت كند. در اين اتاق ها حتى وسايل 
به گونه اى چيده شــده اند كه كــودك بايد با 
تركيب كردن آن ها از وسايل اتاق استفاده كند 
و هيچ چيز آماده و مهيا نيست! به عنوان مثال، 
كودك براى استفاده از محتويات كمدها بايد از 
چهارپايه كوچك آشپزخانه استفاده كند و آن 
را در جاى مناســب خود قرار دهد. مواد اوليه 
اين اتاق تركيبى از اجنــاس خارجى و ايرانى 
اســت و كودك به محض اســتفاده از جنس 
خارجى صداى سوت ممتدى را مى شنود كه به 
او ضرورت اســتفاده از كالاى داخلى را گوشزد 
مى كند. در آخر هم با كمك مادر قرار اســت 
غذاى ايرانى خوشمزه اى بپزد و از ميهمانانش 
كه اعضاى خانواده يا دوستان نزديكش هستند، 

پذيرايى كند.

 خاك بازى با گلدان هاى رنگارنگ
اتاق گل وگياه. اين اتاق قرار است تجربه همان 
خاك بازى بچه هاى دهه 60 باشد كه اينك علم 
روز دنيــا هم آن را تأييد كــرده و در افزايش 
خلاقيــت كودكان مؤثر دانســته اســت! اين 
گياهــان و گل ها با گلدان هــاى رنگارنگ قرار 
اســت كودكان را هم با انواع گل ها آشــنا كند 
و هم آموزشــى عملى براى قلمه زدن و كاشت 
يك گل باشــد و اين همه براى آموزش احترام 
به گياهان و فضاى سبزى است كه پيرامون ما 

وجود دارد. 

 بازى هاى مختلف فكرى و تحرك بخش
نكته ديگــر نحوه ورود كودكان بــه اين تالار 
اســت كه با زيارت شروع مى شــود. كودكان 
از بــدو ورود بــه تالار ابتدا با بنــر بزرگ حرم 
امــام رضا(ع) روبه رو مى شــوند و ســپس به 
اتاق هاى مختلــف مى روند. اتاق هاى ديگر اين 
ســوله عبارت اند از: اتاق مخصوص عكس كه 
جايگاه ويژه اى براى گرفتــن عكس يادگارى 

دارد، اتــاق اســباب بازى هاى مختلف فكرى و 
تحرك بخش، اتاق كتاب ها و قصه هاى مختلف 

تفريحى تربيتى، اتاق نقاشى و.... 

 تمرين زندگى 
ايــن تالار برنامه هاى بازى محــورى را به كودك 
عرضــه مى كند و هدف اصلى آن واقعى تر كردن 
زندگى براى نســلى است كه شبانه روز در فضاى 

انتزاعى و غيرواقعى ســير مى كند. شايد در اين 
مكان كودك شما گياهى را بخشكاند و يا گلدانى 
را بشكند، مهم نيست. مهم تجربه واقعى زندگى اى 
است كه او قرار است در آينده اى نزديك خودش 
به تنهايى آن را بســازد. مهم احساس توانستنى 
اســت كه كودك امــروز در لابــه لاى امرونهى 
بيش ازحد والدين از دست مى دهد. مهم تمرين 

زندگى است....

ساعتى در باغ  اردوگاه و تالار رضوانه اش كه براى كودكان ساخته شده

«خاتون» باغى براى تمرين زندگى
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توليت آستان قدس رضوى از سيدرضا مؤيد  مداح و شاعر پيشكسوت آيينى كشور 
عيادت كرد. مؤيد معتقد اســت با عنايت حضرت على بن موسى الرضا(ع) مضامين 

سروده هايش همه ريشه در آيين و مذهب دارند.

مديرعامل سازمان عمران وتوسعه حريم حرم حضرت رضا(ع) در گفت وگو با قدس عنوان كرد

افزايش 10 هزار مترمربعى فضاهاى زيارتى مسقف

گفت و گو

كاشانى   مروج  محمدحسين  قدس/   
برنامه ريزى  و  اسلامى  انقلاب  پيروزى  از  پس 
رضوى،  مطهر  حرم  توسعه  و  گسترش  براى 
مجموعه اى فنى و مهندسى در آستان قدس 
محدوده  به  توجه  با  كه  گرفت  شكل  رضوى 
فلكه  اطراف  نوسازى  «طرح  ابتدا  طرح، 
حضرت» نام داشت و كمى بعد با تخصصى تر 
شدن عمليات عمرانى و گسترش فعاليت هاى 
اجرايى آن با تشكيل «سازمان عمران و توسعه 
حريم حرم حضرت رضا (ع)» تمامى موضوعات 
به  وابسته  هنرى  و  مهندسى  فنى،  معمارى، 
مطهر  حرم  بهره بردارى  و  نگهدارى  توسعه، 
اساسى  از موضوعات  يكى  بر عهده گرفت.  را 
حرم  زائران  حال  رفاه  راستاى  در  همواره  كه 
اخيرمطرح  درسال هاى  هشتم(ع)  امام  منور 
بوده است، گسترش فضاهاى عبادى و زيارتى 
مقدس  بارگاه  دراين  زائران  درتردد  وتسهيل 
بوده است.آنچه در ادامه مى خوانيد خلاصه اى 
از گفت وگوى قدس با «مهندس محمدكاظم 
عمران  سازمان  مديرعامل  الحسينى»  ملازم 

وتوسعه حريم حرم حضرت رضا(ع)است.

 عمده فعاليت هاى عمرانى كه درحرم مطهر 
انجام مى شود درچه قسمت هايى است؟

عمده  عمليات انجام شده و در حال انجام در حرم 
مطهر شامل توسعه فضاهاى زيارتى، فرهنگى، 
ادارى و خدماتــى، آرايه ها و تزيينات هنرى و 
انرژى،  تأسيســاتى،  زيرساخت هاى  معمارى، 
ارتباطات و حمل و نقل و سامانه هاى نگهدارى 
و بهره بردارى در 35 ســال گذشته با محوريت 
ســازمان و مشاركت جمع بزرگى از معماران و 
هنرمندان و مهندســان، شركت هاى مشاور و 
پيمانكاران و كارگــران خدوم تا به امروز پيش 

رفته است؛ به گونه اى كه حرم مطهر با زيربناى 
بيش از يك ميليون مترمربــع، ميزبان زائران 

ومجاوران اين آستان ملكوتى است.

 چه چيزى در توسعه فضاهاى زيارتى 
ازاهميت خاصى  عبادى حرم مطهــر  و 

برخوردار است؟
يكــى از ويژگى هاى حرم مطهــر امام رضا(ع) 
معمارى زيبا و نفيس آن است كه با بهره بردارى 
24ساعته و حضور مداوم زائران و خادمان و در 
مناســبت هاى مختلف مذهبى و ملى، شاهد 
حضور جمعيتى چنــد ميليونى جهت زيارت 
در اين آستان مبارك هستيم. اما آنچه مهم به 
نظر مى رسد اينكه در پس اين ظاهر باشكوه و 
دلنشين، جريانى پيچيده از سامانه ها و نظام هاى 
تأسيساتى و نظارتى، وظيفه پشتيبانى هميشگى 
براى تأميــن آرامش و آســايش، محافظت و 
نگهدارى از ســاختمان ها و انديشــيدن براى 
بهبود امكانات وجود دارد كه اگر چه به چشــم 
ظاهر ديده نمى شود،اما توجه به آن ضرورى و 
مستمر است. در سال هاى اخير با رشد فضاهاى 
زيارتى و تنوع خدمات درون حرم مطهر، نسبت 
فعاليت هاى توسعه اى و بهره بردارى، تغيير كرده 
است، بدين معنا كه هر فضاى تازه اى كه ساخته 
مى شود و در اختيار زائران قرار مى گيرد، بخش 
پشتيبانى و نگهدارى بزرگ تر و دقيق تر خواهد 
شــد و اين موضوع مهمى است كه نبايد از آن 

غفلت كرد.
 

 مهم ترين فعاليت هاى اين سازمان در 
ســال هاى اخير در چه زمينه هايى بوده 

است؟
مهم ترين فعاليت هاى سازمان در سال گذشته و 

سال جارى را مى توان حول سه محور «توسعه 
و تحــول فضا»، «بهره بــردارى و نگهدارى» و 
«مقاوم ســازى» تعريف كرد. افزايــش زائران 
و متنوع  و گسترده شــدن خدمات به ايشــان 
ضرورت توســعه فضا و تأميــن نيازها از يك 
طرف و تحول و بهبــود كاربرى هاى موجود را 
از طرفــى ديگر اثبات مى كنــد و همواره يكى 
از رســالت هاى ســازمان بوده اســت. توسعه 
فضاهاى زيارتى سرپوشيده (رواق و شبستان) 
با محوريت توسعه زيرسطحى بست شيخ بهايى 
و ساماندهى فضاهاى مجاور آن از ابتداى سال 
جارى آغاز شده است و پيش بينى مى شود پس 
از تكميل اين طرح حدود 10 هزار مترمربع به 
فضاهاى زيارتى مسقف حرم مطهر افزوده شود. 
در كنار آن خدمات مورد نياز زائران، موتورخانه 
و بخش هاى تأسيساتى لازم نيز در نظر گرفته 
شــده است. همچنين موضوع ساماندهى ضلع 
شــمالى حرم مطهر با طراحى صحن رضوان 
هم آغاز شــده كه به فضاهاى زيارتى باز حرم 
مطهر(غيرمسقف) افزوده خواهد شد. به موازات 
آن، توسعه فضاهاى فرهنگى با تكميل ساختمان 
توسعه كتابخانه مركزى و آغاز عمليات اجرايى 
موزه جامع رضوى هم در دســت اقدام است و 
فعاليت هاى خرد بهسازى فضاها مانند دسترسى 
به رواق ها، ساخت فضاهاى پشتيبانى و نظارتى، 
برنامه ريزى بازسازى زيرساخت هاى تأسيساتى 
و توسعه و نوسازى آن ها، روشنايى و نورآرايى 
حرم مطهــر و... نيز جزو برنامه هــاى اجرايى 
و مطالعاتى اين ســازمان قــرار دارد. تكميل 
نماســازى هاى باقيمانده بويژه گلدســته هاى 
صحن جامع رضوى، كه در مرحله طلاكارى و 
اجراى مقرنس است و كاشى كارى هاى سنتى 
نيز ديگر فعاليت هاى مهم سال جارى به شمار 

مى رود، همچنين در تعامل با نهادهاى ذى ربط 
كارهاى مطالعاتى مربوط به ضلع قبله، مفصل 
پيرامونى و نحوه ارتباط سواره و پياده با بافت و 

شهر پيگيرى مى شود.

 چه فعاليت هايى در زمينه بهره بردارى 
و نگهدارى از ابنيه و تأسيسات حرم مطهر 

انجام مى شود؟
تأميــن آســايش و آرامش مطلــوب زائران و 
بهره برداران حرم مطهر از جمله ســرمايش و 
گرمايش، آب آشاميدنى سالم و بهداشتى،  برق 
و روشــنايى بدون قطعى، زيرساخت ارتباطى 
24ساعته (صوت و تصوير)، نگهدارى تأسيسات 
مانند پله هاى برقى،  آسانســورها، شيب راه ها، 
موتورخانه ها و اتاق هاى توزيع برق، آتش نشانى 
و پايش ايمنــى،  فعاليت هاى عمرانى مختصر 
مانند اصلاح منصوبات فضا، سنگ فرش، درها و 
پنجره ها، رنگ آميزى و نقاشى و... از مهم  ترين 
فعاليت هاى سازمان با محوريت بهره بردارى و 

نگهدارى حرم مطهر است.

يكى از موارد مندرج درمنشورهفت گانه 
مقام معظم رهبرى بر نگهدارى ونگهبانى 
از مجموعه  فضاها و بناهاى آستان قدس 
به عنوان گنجينه  منحصر به فردى از هنر 
معمارى اسلامى و ظرايف و لطايف علمى و 
هنرى پر مضمون ملت ايران اشاره وتأكيد 

دارد، دراين زمينه چه فعاليت هايى صورت 
گرفته است؟ 

بى شــك معمارى تاريخى حــرم مطهر كه از 
ارزش معنــوى و مادى قابل توجهى برخوردار 
اســت، واجد ارزشــى يگانه بوده واين آرايه ها 
ومعمارى به كار رفته جزئى از مفاخر فرهنگى 
ايران و جهان محسوب مى شود و همواره نقشى 
ويژه در توجه و تمركز زائران و غناى حســى 
آن ها به اصل زيارت داشــته اســت. بنابراين 
مى  تــوان گفت حضور مســتمر و بهره بردارى 
24 ساعته از اين فضاها كه گاهى قدمتى بيش 
از 600 ســال دارند، موارد مشابه معدودى در 
دنيا داشــته و حفاظت از اين ميراث از شئون 
بااهميت و مأموريت هاى خاص اين ســازمان 
اســت. به همين دليل موضوع مقاوم سازى و 
تحكيم سازه هاى تاريخى،  پايدارسازى آن ها در 
برابر زلزله، بهبود و اصلاح و بهسازى سازه هاى 
جديد بر اساس آيين نامه هاى مهندسى به روز 
و دانــش و فنــاورى روز و بهره گيرى از تجربه 
متخصصــان و حتى صدور ايــن تجربيات به 
ســاير اماكن متبركه مذهبى باجديت در اين 
سال ها پيگيرى شــده و همچنان ادامه دارد و 
اين موضوع در دو حوزه مطالعاتى و اجرايى نيز 
در سال جارى اقدام شده است.ضمناً همان طور 
كه گفته شد پوشش فنى و حمايت تخصصى از 
كالبد و معمارى حرم مطهر عمده رسالت اين 

سازمان محسوب مى شود. 

شرح عكس: محدوده زردرنگ، فضاى زيارتى حرم مطهر پيش ا ز انقلاب اسلامى در مقايسه با وضع موجود
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

دستور رهبرى براى تقويت ارزش پول ملى   فارس: عبدالناصر همتى رئيس كل بانك مركزى به ديدار اخير خود با مقام معظم رهبرى و دستور ايشان به بانك مركزى براى تقويت هرچه بيشتر ارزش پول 
ملى و نيز رعايت استقلال بانك مركزى اشاره و اعلام كرد: بانك مركزى و نظام بانكى تمام توان مديريتى و كارشناسى خود را براى تحقق منويات مقام معظم رهبرى به  كار مى برد. وى تقويت پول ملى و تأمين سرمايه 

در گردش بنگاه هاى توليدى را دو اولويت اصلى بانك مركزى عنوان كرد.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r 90 جهش نفت با توافق دقيقه
رويداد 24: به دنبال توافق براى كاهش 
توليد نفت، قيمت نفت برنت در بازارهاى 
جهانى حدود 5 درصد جهش كرد. بين 
كشورهاى عضو، ايران، ونزوئلا و ليبى از 
اين توافق معاف شــده اند. بر اين اساس 
ســهم 11 عضو اوپــك از اين كاهش 
توليد 800 هزار بشكه و سهم 10 كشور 
غيرعضو 400 هزار بشكه در روز است. همچنين قرار است در ماه آوريل با برگزارى 
نشستى مجدد وضعيت بازار نفت و لزوم بازبينى در اين توافق مورد بررسى قرار 

گيرد.

انجام قاچاق رسمى پوشاك از طريق سامانه جامع گمرك 
تسنيم: بهــرام شهريارى عضو كميسيون اصل 90 مجلس با بيان اينكه قاچاق 
رسمى پوشــاك از مبادى قانونى كشور از طريق سامانه جامع گمرك، با اظهار 
خلاف واقع و جعل اســناد صورت مى گيرد، گفت: با قاچاق گسترده پوشاك به 

كشور 360 هزار كارگر نساجى و پوشاك بيكار شده اند.

درخواست افزايش حقوق كارمندان 
در سال 98 بر اساس تورم نقطه اى 

بولتن نيوز: رحيم زارع، سخنگوى كميسيون ويژه حمايت از توليد ملى خواستار 
افزايش حقوق كارمندان در ســال 98 بر اســاس تورم نقطه اى شد. وى با اشاره 
به دغدغه حقوق بگيــران دولت در خصوص نرخ حقوق آن ها در بودجه 98 كل 
كشور، گفت: دولت با توجه به تورم نقطه به نقطه، كاهش ارز پول ملى و همچنين 
نوسانات قيمتى بايد به افزايش حقوق اين قشر اقدام كند در غير اين صورت قشر 

متوسط جامعه نيز به سمت اقشار نيازمند حركت خواهند كرد.

نقل و انتقالات پولى بين ايران و چين از سر گرفته شد
تيتر20: با محدوديت نقل و انتقال پول 
ميان ايران و چين از طريق كونلون بانك، 
اكنون يــك بانك ايرانى، كارگزار انتقال 
وجوه و حواله ميان دو كشــور شــده و 

مبادلات از سر گرفته شده است. 
به دليل توقف فروش نفت ايران به چين، 
كونلون بانك، نقــل و انتقالات مالى با 
ايران را متوقف كرده بود. فعالان اقتصادى ايران و چين مى گويند اين روند آغاز 
شــده و اگرچه با دقت و وسواس زيادى پيش مى رود، اما به هر حال از بن بست 

خارج شده است.

طلا به بالاترين قيمت در 5 ماه اخير رسيد
رويترز: پس از اينكه آمارها نشان داد كه رشد فرصت هاى شغلى در آمريكا در ماه 
نوامبر كند شده و دستمزدهاى ماهيانه كمتر از انتظار افزايش يافته است، ارزش 
دلار در برابر ســبدى از ارزهاى بين المللى كاهش و قيمت طلا به بالاترين رقم 
در 5 ماه گذشته رسيد. هر اونس طلا در بازارهاى جهانى با 11,53 دلار افزايش 

1249,31 دلار فروخته شد.

تورم كالاهاى صادراتى ايران 100 درصد شد
ايسنا: شاخص بهاى كالاهاى صادراتى ايران در 12 ماهه منتهى به مهرماه سال 
جارى نســبت به دوره مشــابه پيش از آن 100 درصد افزايش داشته است. اين 
شــاخص در مهرماه سال جارى نسبت به شهريور ماه 17.5 درصد افزايش يافته 

و نسبت به مهر ماه سال گذشته نيز افزايش 282.2 درصدى را نشان مى دهد.

شبه آزادسازى قيمت خودرو كليد خورد 
خودرو نويس: بــا اعلام قيمت جديد 
چهار محصول ايران خودرو، قيمت گذارى 
خودروهاى داخلى با فرمول جديد رسماً 
كليد خورد. براساس اين فرمول، قيمت 
خودروهاى داخلى تا پنج درصد زير بازار 
تعيين مى شود تا عملاً شبه آزادسازى در 
بازار خودروى كشور به جريان بيفتد. اين 
تصميم در وزارت صنعت، معدن و تجارت گرفته شــده و ظاهراً رئيس جمهورى 
نيز با آن موافقت كرده اســت و به تبع آن، حداقل 10 ميليون تومان به قيمت 

كارخانه اى خودروهاى داخلى اضافه مى شود. 

جايگزينى 10 ميليارد دلار توليدات داخلى
با كالاهاى وارداتى

تسنيم: رحمانى وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه در برخى از حوزه ها 
مانند توليد پوشاك، لوازم خانگى و... توليدات داخلى داريم، گفت: در سال جارى 
پروژه ويژه اى براى حمايت از كالاى ايرانى كه از جمله منويات مقام معظم رهبرى 
اســت، داريم و برنامه ريزى شــده تا معادل 10 ميليــارد دلار، توليدات داخلى، 

جايگزين برخى از كالاهاى وارداتى در كشور شود.

پيشنهاد مجلس به دولت درباره تخصيص عادلانه بنزين
انتخاب: كميته اقتصاد مقاومتى مجلس 
با انتشــار يك گزارش سياستى تحت 
عنوان «تخصيص سهميه بنزين به هر 
نفر بر بستر كد ملى خانوار» پيشنهادى 
در خصوص سهميه بندى بنزين ارائه كرد 
كه براســاس آن سهميه بنزين يارانه اى 
بايد به صــورت «ماهانه 30 ليتر بنزين 
1000 تومانى به ازاى هر فرد» در نظر گرفته شود و نرخ مصارف مازاد بر سهميه 
نيز (نرخ آزاد) در بازارى كه بين مردم براى خريد و فروش سهميه شكل مى گيرد 

يا توسط دولت، تعيين شود.

كاهش نرخ ارز ادامه دارد؟
ايبنا: عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، از ريل گذارى دولت و بانك 
مركزى براى تك نرخى كــردن ارز خبر داد و گفت: روند نزولى كاهش نرخ ادامه 
دارد. مهرداد بائوج لاهوتى تصريح كرد: در حال حاضر نرخ ارز به صورت تك نرخى 
بوده و دولت براى تأمين كالاهاى اساسى فقط نرخى پايين تر را در نظر گرفته است.

پيشنهاد تشكيل كارگروه غذا 
براى مراقبت از «سفره مردم»

صنايع  كانون  رئيــس  اقتصادآنلاين: 
غذايى ايران پيشنهاد كرد تا با توجه به 
شرايط حساس كنونى و اهميت بسيار 
بالاى معيشت مردم، كارگروهى متشكل 
از نماينده ويژه رئيس جمهورى، وزراى 
صنعــت، معدن و تجــارت و نيز جهاد 
كشاورزى به همراه نماينده كانون صنايع 
غذايى تشــكيل شود تا با رصد دائمى وضعيت صنعت غذا، از خطراتى كه سفره 

مردم را تهديد مى كند، جلوگيرى به عمل آيد.

ورود سازمان هواپيمايى به ماجراى ارزان فروشى بليت
دنياى اقتصاد: على عابدزاده، معاون وزير راه و شهرســازى با ابراز «اجازه لطمه 
وارد شدن به آزادسازى نرخ بليت هواپيما را نمى دهيم» گفت:  با هرگونه رقابت 
مضر چه از ســوى آژانس ها، چه خطوط هوايى و چه مراكز عرضه كننده بليت از 

طريق سيستم هاى الكترونيكى، رسيدگى و برخورد مى كنيم. 

خبر

غيرعضو 400 هزار بشكه در روز است. همچنين قرار است در ماه آوريل با برگزارى 

تصميم در وزارت صنعت، معدن و تجارت گرفته شــده و ظاهراً رئيس جمهورى 

1000 تومانى به ازاى هر فرد» در نظر گرفته شود و نرخ مصارف مازاد بر سهميه 

غذايى تشــكيل شود تا با رصد دائمى وضعيت صنعت غذا، از خطراتى كه سفره 

 گروه اقتصــاد  مى گويند هر چه فرياد 
داريد بر سر بانك ها بكشيد! چرا كه وضعيت 
فعلى نظام بانكى ايران را مى توان به عنوان 
يكــى از چالش هاى جدى اقتصــاد ايران 
نام برد. چالشــى كه البته محدود به خود 
بانك ها نشده و مانند يك بيمارى واگير دار 
تمام اقتصاد ايران را درگير كرده اســت. بر 
اساس خبرهاى منتشر شده حكم انفصال 
از خدمت ولى االله ســيف رئيس كل سابق 
بانك مركزى تأييد شده است. حال اينكه 
بد نيســت بدانيد ولى االله ســيف 3 مرداد 
97 و در بحبوحه «آشــفتگى بازار ارز» از 
رياســت كل بانك مركزى رفــت، اما اين 
كنار رفتن به منزله كنار گذاشــته شدن از 
كابينه دوازدهم نبود، چرا كه 22 شــهريور 
97 با حكمى از ســوى حسن روحانى به 
عنوان «مشاور رئيس جمهور در امور پولى 
و بانكى» منصوب شد، اما حالا با اين حكم 
انفصال از خدمت او حتى نمى تواند مشاور 
روحانى بمانــد. در كنار اين مباحث ديروز 
عبدالناصر همتى رئيس كل بانك مركزى 
نيز با اشاره به ديدار اخير خود 
با رهبر معظم انقلاب اسلامى 
از دستور ايشان به اين بانك 
براى تقويت هرچه بيشــتر 
ارزش پول ملى و نيز رعايت 
خبر  مركزى  بانك  استقلال 
در  جارى  چالش هــاى  داد. 
نظام بانكدارى، نحوه انتخاب 
بانك مركزى در  رئيس كل 
و  يافته  توســعه  كشورهاى 
نقش آن در اســتقلال بانك 
مركزى، مكانيزم تعيين نرخ 
ســود ســپرده و... از جمله 
موضوعاتى بــود كه محمود 
بهمنى رئيس كل اسبق بانك 
مركزى در گفــت و گويى با 

«قدس» پاسخگوى آن بود. 

 هميشــه درباره چالش هاى اصلى 
نظام بانكى صحبت كرده ايم، اما اكثراً 
بسيار كلى گويى شده است. بهتر است 
كمى در اين باره صحبت كنيم و اينكه 

چرا وضعيت بانكى ما خوب نيست ؟
از آنجا كــه امروز منابــع بانك هاى ما در 
وضعيــت قرمز قــرار داشــته و دولت در 
حال حاضر چيزى حــدود چند صد هزار 
ميليارد تومان به سيستم بانكى، بيمه ها و 
پيمانكاران بدهكار است اين بدهى ها موجب 
شده است تا حساب بانك ها قرمز بماند. در 
چنين شــرايطى حتى وقتى بحث كاهش 
نرخ ذخيره سپرده هاى قانونى مطرح است 
وقتى وضعيت حساب بانك ها قرمز و منفى 
است. با اين كار، منابع به سمت واحدهاى 
توليدى نرفته و فقط قسمتى از بدهى هاى 
سيســتم بانكــى را مى پوشــاند؛ بنابراين 
مهم ترين چالــش بانكى ما در حال حاضر 
بحث بدهى هاى بانكى است. دولت در وهله 
اول بايد بدهى هاى خود را به سيستم بانكى 
پرداخت كرده و بــا پرداخت اين بدهى ها 
حساب هاى بانك ها را تعديل كرده و روى 
نرخ قانونى تأثير بگذارد تا سرمايه بانك ها 

افزايش يابد. 

شــده  مطرح  بارها  كه  موضوعى   
نحوه تعيين ميزان نرخ سود سپرده و 
تسهيلات در كشور است. مى خواستم 
بپرســم اين مكانيزم در جهان به چه 

روشى است؟ 
چون قانون بانكدارى ما بانكدارى اسلامى 
است با كشورهاى اروپايى متفاوت هستيم. 
ما از محل نرخ ســود تســهيلات بايد به 

سپرده ها سود دهيم؛ لذا طبيعتاً نمى توانيم 
اول سود سپرده را تعيين كنيم چرا كه ما 
وكيل سپرده گذار هســتيم و مى توانيم از 
طريق منابعى كه آن ها به ما وكالت دادند 
آن را صرف تسهيلات كرده و از محل سود 
حاصل پس از كســر حق الوكاله خودمان 
بين مشتريان توزيع مى كنيم؛ بنابراين اگر 
ما دقيقاً بانكدارى اسلامى را انجام دهيم و 
سود واقعى بگيريم مى توانيم به سپرده گذار 
نيز سود واقعى بپردازيم. يعنى اصل ايده و 

خواست ما اين بوده است.
در دنيا عمومــاً نرخ ســود در حدود نرخ 
تورم تعيين مى شــود. اصولاً بحث نرخ چه 
نرخ ســپرده و چه نرخ ســود بحث عرضه 
و تقاضاســت. وقتى تورم شما 1/5 درصد 
است اگر به ســپرده شما سود 2 درصدى 
تعلق بگيرد شما انگيزه داشته و پول خود 
را ســپرده گذارى مى كنيــد. مدير يكى از 
همين بانك هاى قرض الحسنه يكبار به من 
مى گفت: من قبلاً در مؤسسه اعتبارى بودم 
ما به ســپرده ها 26 درصد سود مى داديم و 
از ارائه تسهيلات 30 درصد سود مى گرفتيم 
و بــا اين حال ضرر مى كرديم، اما امروز كه 
در قرض الحسنه هســتم 4 درصد كارمزد 
مى گيريم ولى ســود مى كنيم. چرا كه در 
قرض الحسنه ميانگين سودى كه مى بريم 4 
درصد ولى در مؤسسه اعتبارى 3 درصد بود. 
طبيعى است كه هر چه نرخ سود تسهيلات 
بالا برود نرخ ســود سپرده نيز بالا مى رود؛ 
بنابراين سود تسهيلات قرض الحسنه بيشتر 
از مابقى تسهيلات ســاير بانك هاست به 
هميــن دليل وضعيت بانك هــاى ما الان 

چندان مناسب نيست. 

 موضوع ديگرى كه همواره از آن تحت 
عنوان پاشنه آشيل نظام بانكدارى در 
ايران نام برده مى شود علاقه بانك هاى 
ايران به موضوع بنگاه دارى اســت. به 
نظرتان اين پديده و ريشه اين علاقه از 

كجا نشأت مى گيرد؟ 
بانك هــاى ما مقصر نيســتند. چرا كه در 
قانون به بانك ها اجازه مشــاركت حقوقى 
داده شده است. اين مشاركت حقوقى هم 
به نوعى يك بنگاه دارى است. مشاركت به 
معناى سهامدار شدن و شريك شدن است 
پس به نظر من بنگاه دارى بانك ها يك نوع 

قانون است.
از سوى ديگر اگر يك واحد توليدى نتواند 
تسهيلات دريافتى خود را بازپرداخت كند 
بانك هــا آن كارخانه را تمليك مى كنند يا 

حتى گاهى اوقات دولت بابت بدهى هايش 
بــه بانك هــا كارخانجات خــود را واگذار 
مى كند خود اين موضوعات به بنگاه دارى 
بانك ها دامــن مى زند؛ بنابراين بخشــى 
از بنــگاه دارى بانك ها ناشــى از واگذارى 
اجبارى شركت هاى دولتى به بانك ها بابت 

مطالباتشان است.
 از سوى ديگر انتقال مالكيت واحدهايى كه 
بــه بانك ها بدهى معوق دارند كه در قانون 
به صورت مشاركت حقوقى و خريد سهام 
به آن اشاره شده اســت نيز مزيد بر علت 
است. نكته نهايى اين است كه وقتى بانك ها 
نتوانند ســود منطقى گرفته و به وظايف 
اصلى خود عمل كنند ترجيح مى دهند به 
سمت بنگاه دارى بروند. نرخ سود تكليفى 
به همين دليل بد اســت كه وقتى به بانك 
مى گوينــد تو حــق ندارى بيشــتر از 12 
درصد ســود بگيرى آن ها نيــز اين پول را 
وارد بنگاه دارى و بازار كرده و از طريق سود 
بيشتر و افزايش سرمايه، موقعيت خودشان 
را حفظ مى كننــد. زمانى ما مى توانيم اين 
موضــوع را اصلاح كنيم كه بنــگاه دارى 
متوقف شود. وگرنه دادن فرصت هاى 2 يا 3 
ساله براى خروج بانك ها از بنگاه دارى هيچ 
فايده اى نداشــته و فقط به صورت مُسكن 
عمل مى كند. ما بايــد در ابتدا چارچوبى 
براى بانك ها ايجاد كنيم كه اگر خودشان 
بخواهند كار كننــد دولت تكليف آن ها را 
روشن كرده و بانك ها نيز سود معقول خود 
را ببرند. در اين صورت بانك ها هرگز سراغ 

بنگاه دارى نمى روند.

 خــب الان در دنيا هــم اين اتفاق 
مى افتد؟ يعنى بانك هاى خارجى هم 

بنگاه دارى مى كنند؟
بانك ها در خارج از كشور ليزينگ مى كنند. 
يعنى كالايى را خريده و به صورت قسطى 
مى فروشــند، ولــى بنــگاه دارى آن ها با 
بنگاه دارى ما متفاوت است. نرخ سود آن ها 
گاهاً 1 يــا نيم درصد اســت. يعنى آن ها 
صرفاً براى ســود، بنــگاه دارى نمى كنند. 
آن جا گاهاً كسى براى دريافت تسهيلات 
وجود ندارد. براى همين بعضى مواقع آن ها 
براى مشــتريان خاص خودشان سود اين 
تســهيلات را حتى درصد جزئى پايين تر 
نيز مى آورند. يعنى بنگاه دارى مى كنند تا 

تقاضاى خودشان را راه بيندازند. 

 به نظرتان بانك مركزى مســتقل 
بايد چه ويژگى هايى داشته باشد و در 

واقع بهتر است رئيس كل با چه روشى 
انتخاب شود؟ 

بانــك مركزى بازوى دولت و نظام اســت. 
بانك مركزى مســتقل بانكى اســت كه با 
سياســت هاى خود موجــب افزايش تورم 
و زيان مردم نشــود. چون يكى از دلايلى 
كه ما معتقــد بوديم غرب حق ندارد بانك 
مركزى ما را تحريم كند استقلال اين بانك 
بود. بانك مركزى در تمام دنيا گاهى اوقات 
نيــاز دارد روبه روى تكليف كنندگان خود 
بايســتد، اما وقتى خودش توسط وزير يا 
رئيس جمهور انتخاب شود، قطعاً نمى تواند 
جلوى دولت بايســتد؛بنابراين بايد قوانين 
اصلاح شود. ما در گذشته تا حدودى قوانين 
را به مجلس برده و اصلاح كرديم و از نظر 
علمــى، تحصيلى و تجربى بــراى انتخاب 
رئيس كل شــرايطى گذاشــتيم. منتهى 
اميدوارم كه اين قوانين اصلاح شده و بانك 
مركزى به سمت داشتن استقلال حركت 
كند. البته در زمان رياســت بنده در دولت 
قبــل وزير اقتصاد رئيس كل را پيشــنهاد 
نمى كرد، ولى الان رئيس كل با پيشــنهاد 
وزير دارايى انتخاب مى شود و حكم به تأييد 
رئيس جمهور مى رسد. كه نسبت به گذشته 

استقلال آن كاهش پيدا كرده است. 

 خب، بهترين مكانيزم را براى انتخاب 
رئيس كل چه مكانيزمى مى دانيد؟ مثلاً 
اين انتخاب الان در دنيا چگونه اتفاق 

مى افتد؟
مثلاً در آمريكا نماينــده 12 بانك از بين 
خود رئيس فدرال رزرو را انتخاب مى كنند. 
ما امروز نبايد اجازه دهيم كسانى مديريت 
بانك مركــزى را بــر عهــده بگيرند كه 
متخصص بانكدارى نيستند. يك بار بر سر 
موضوع نرخ سود يكسال بين رئيس فدرال 
رزرو و رئيــس جمهور آمريكا اختلاف نظر 
وجود داشت و در آخر هم حرف رئيس كل 
بانك مركزى پذيرفته شد. ولى ببينيد در 
اقتصاد ما نرخ سود چگونه تعيين مى شود؟ 
بعضى اوقات ما نرخ سود را به صورت يك 
بســته به بانك مركزى داده و از اين بانك 
مى خواهيم كه آن را اجرايى كند. در حالى 
كه نرخ سود نبايد تابع بسته و مصوبه باشد. 
بلكه بايد تابع عرضه و تقاضا بوده و با توجه 
به شــرايط اقتصادى كشــور تعيين شود. 
تصويب و تعيين نرخ سود اشتباه است. اگر 
هم اين نرخ را مصوب مى كنيم بايد شرايط 
را دقيقاً سنجيد و براساس آن، نرخ سود را 

تعيين كرد. 

از تعيين نرخ سود سپرده تا نحوه انتخاب رئيس كل بانك مركزى در گفت وگو با محمود بهمنى  

بنگاه دارى بانك ها ريشه قانونى دارد!
مطالبه رهبر انقلاب درباره حفظ استقلال بانك مركزى چگونه محقق خواهد شد؟

جزئياتى از لايحه بودجه سال 98 
مشاركت بخش خصوصى 

پر رنگ تر شد

اقتصاد: نوســانات اقتصادى و تحريم هاى 
آمريكا در جهت كاهش صادرات نفت شرايط 
پيچيده اى در تنظيم لايحه بودجه 98 پيش 
روى دولت قرار داد و دســت اندركاران را بر 
آن داشــت تا تلاش كنند، بودجه سال آتى 
واقعى، شفاف و با يك ســناريوى بدبينانه 
نوشته شود، تا اگر بودجه محقق نشد، كشور 

با تلنبار كسرى بودجه مواجه نشود.
وابستگى 27 درصدى بودجه به نفت، تعيين 
فروش روزانه 1.5 ميليون بشكه نفت براى 
ســال آينده به قيمت هر بشكه 54 دلار و 
تعيين نــرخ 5700 تومان بــه عنوان نرخ 
تســعير ارز و حمايت از معيشت عمومى از 
جمله مشخصات لايحه بودجه 98 است كه 

با اين نگاه نوشته شده است.
منابع نفت، ماليات، عــوارض، فروش اموال 
و امــلاك دولتى از جملــه منابع در آمدى 
كشــور اســت. در بودجه 98 درآمد نفتى 
دولت، حدود 85 هزار ميليارد تومان اســت 
و براساس آنچه اسحاق جهانگيرى، معاون 
اول رئيس جمهورى درباره سناريوى كاهش 
درآمدها در ســال98 گفتــه، پيش بينى 
مى شد كه بودجه با رويكرد معيشتى بسته 

شود.

 7000 ميليارد براى مقابله با فقر مطلق 
نگاهى به نخســتين بخش از لايحه بودجه 
ســال 1398 كل كشــور كه به حمايت از 
معيشت عمومى، سلامت و عدالت اجتماعى 
و استمرار طرح مقابله با فقر مطلق اختصاص 
دارد، توجــه دولت به اين بخــش را تأييد 

مى كند.
درايــن بخش كه اعتبــارى معادل 7000 
ميليارد تومــان بــراى آن در نظر گرفته 
شده، اختصاص 14 ميليارد دلار ارز 4200 
تومانى براى تأمين كالاهاى اساسى باهدف 
حمايت از معيشت مردم، استمرار پرداخت 
يارانه نقــدى (42500 ميليــارد تومان)، 
افزايش حقوق كارمندان و بازنشســتگان 
دولــت (رشــد 20 درصدى)، اســتمرار 
همسان سازى حقوق بازنشستگان (2000 
ميليارد تومان)، استمرار اجراى طرح تحول 
سلامت (35000 ميليارد تومان) و استمرار 
اجراى قانون اســتفاده متوازن از امكانات 
كشــور براى ارتقاى ســطح مناطق كمتر 
توســعه يافته (15000 ميليارد تومان) از 
جمله مواردى اســت كه به آن اشاره شده 

است.

 قيمت 1000تومانى بنزين در بودجه 98 
قيمت بنزين در بودجه سال آينده، 1000 
تومان ديده شــده كه نشان مى دهد دولت 
درآمدى از اين محل نخواهد داشت. با وجود 
اينكه افزايش قيمت بنزين ســبب افزايش 
درآمد و جلوگيرى از قاچاق مى شود اما ترس 
دولت از افزايش نرخ عمومى قيمت ها پس 
از افزايش قيمت بنزين سبب شده تا دولت 
پاى خودش را از اين ماجرا كنار كشيده و به 

گرانى ها دامن نزند.
اعتبار هزينه اى ادارات كل آموزش و پرورش 
اســتان ها نيز در لايحه بودجه سال 1398 
كل كشور از 33 هزار ميليارد تومان به 43 
هزار ميليارد تومان رسيد كه از افزايش 28 

درصد برخوردار شده است.

 اعتبارات عمرانى 
در ســال جارى طبق قانون بودجه ســال 
97 افزون بر 62 هزار ميليارد تومان اعتبار 
عمرانى مصوب شده كه تاكنون نيز بيش از 
32 هزار ميليارد تومان پرداخت شده است. 
مسئولان پيش بينى مى كنند تا پايان سال 
بتوانند بيــش از 40 هزار ميليارد تومان به 
طرح هاى عمرانى منابــع تزريق كنند. اما 
براى سال آينده 3000 ميليارد تومان بيش 
از رقم مصوب قانون بودجه 97 اعتبار براى 
اين بخــش مدنظر قرار داده شــده و عدد 
نهايى به 65 هزار ميليارد تومان رسيده است 
كه با توجه به تــورم، دولت را براى جبران 
كســرى در اين بخش مجبور به بكارگيرى 
مكانيزم مشاركتى بخش عمومى و خصوصى 
براى تكميل طرح هاى عمرانى در سال 98 

خواهدكرد.
يكى ديگر از مباحثى كه در سال آينده دنبال 
مى شــود در نظر گرفتن شاخص هايى براى 
تقويت انضباط بودجه اى است كه مى توان از 
جمله آن ها به بودجه ريزى مبتنى بر عملكرد 
اشاره كرد. نوبخت در اين باره گفته است كه 
با توجه به اينكه نيمى از ســال 97 گذشته 
است، 50 درصد بودجه قابل ارزيابى است؛ بر 
اين اساس بودجه 386 هزار ميليارد تومانى 
عمومى كشور كه در بين حدود 31 دستگاه  
اجرايى توزيع مى شود، قرار است به همين 
شيوه و مبتنى بر عملكرد سال 97 تخصيص 

پيدا كند.

گزارش تحليلى

بهمنى ماجراى برداشت از حساب بانك ها و واريز به خزانه را روايت مى كند 
بانك ها ارز 1226 تومانى را 1800 تومان فروختند!

بهمنى با توجه به وضعيت اقتصادى دولت پيشنهاد داد
بايد به سمت تكميل طرح هاى نيمه تمام برويم 

زمانى كه بنده رئيــس كل بودم بحث 
تحريم هاى شديد بانك مركزى مطرح 
و نقــل و انتقال پــول و فلزات قيمتى 
محدود بود. فروش نفت ما از 2 ميليون 
و 350 هزار بشكه نفت در مقطعى حتى 
به 700 هزار بشــكه در روز رسيده بود. 
يعنى درآمدهاى ارزى ما به يك ســوم 
تقليل يافته بود. اداره كردن كشور با يك 
سوم درآمد و موضوعات مشابه موجب 
افزايش قيمت ارز مى شد. وقتى قيمت 
ارز افزايش يافت، بايد تمهيداتى فراهم 
مى كرديم تا اين مسئله را جبران كنيم. 
بنابرايــن زمانى كه نــرخ ارز به 3300 
تومان و بيشتر رســيد بى انصافى بود 
كه ارز كشور را همچنان با مبلغ 1226 
تومان واگذار مى كرديم. حتى اگر يادتان 
باشد ما ارز 1226 تومانى را به بعضى از 
بانك ها نيز داديم و بانك ها هم به جاى 
گشــايش اعتبار اين ارزها را در بازار به 
صرافى ها فروختند. من هم بلافاصله بعد 
از خبردار شــدن از ماجرا، دستور دادم 

30 هزار ميليارد ريال از حساب بانك ها 
برداشته و به خزانه واريز شود. همان زمان 
هم البته به خاطر اين برداشت حملات و 
هجمه هاى سنگينى به من وارد شد. در 
حالى كه بانك ها تخلف كرده و ارز 1226 
تومانى را در بازار به قيمت 1800 تومان 
فروخته بودند. ما نيز با اعزام 58 بازرس 
از اين موضوع مطمئن شده و بازرس ها 
نيز اين موضوع را تأييد و گزارش دادند. 
وقتى درآمدهاى كشور كاهش و قيمت 
ارز افزايش يافت نقدينگى خواهى جامعه 
افزايش پيدا كرد يعنى وقتى ارز شــما 
از نــرخ 1226 تومان بــه 2477 تومان 
مى رسد، اگر به واحدهاى توليدى منابع 
ندهيد چون منابــع و نقدينگى ندارند 
مجبور هستند توليد خودشان را نصف 
يا معوق كننــد. يعنى ركودى كه امروز 
وجود دارد مى توانست در سال 90-91 
به مراتب بدتر از آن اتفاق بيفتد، اما ما با 
ايــن اقدامات از ركود جلوگيرى كرده و 

اقتصاد را جلو برديم.

من هميشــه معتقد بوده و هســتم كه 
اگر ميزان تورم معقول باشد خيلى بهتر 
از ركــود مطلق و نابــودى كارخانجات 
و بيكارى جوانان اســت. امروز بسيارى 
ازكارخانجات ما تعطيل است. آن تعداد 
از كارخانجاتى كه فعال هســتند نيز با 
ظرفيت هاى 40 تا 50 درصد در حال كار 
بوده و نقطه سر به سر بسيار بالايى داشته 
و گاهاً با زيان مواجه هستند. اگر دولت به 
داد اين كارخانجات نرسد بزودى تعطيل 
خواهند شد؛ بنابراين به نظرم زدن كلنگ 
براى تأسيس كارخانه هاى جديد بسيار بى 
منطقى است، بلكه بايد با حفظ واحدهاى 
موجود ظرفيت آن ها را افزايش دهيم. در 
مرحله بعد نيز به سمت طرح هاى نيمه 
تمام و در حال اتمام برويم. ما الان داريم 
ماليات هاى توليد را افزايش مى دهيم در 
حالى كه اين كار در دوران ركود اشــتباه 
است. در ســال 2008 ميلادى كه اوج 

بحران مالى غرب بود ما چندين بار 
به اروپا و آمريكا دعوت شــديم. 

وقتى الان نگاه مى كنيم مى بينيم آن ها 
براى خروج از بحران خيلى از راهكارهاى 
ما را عملياتى كرده و از بحران نجات پيدا 
كردند.ضمن اينكه اعتقاد داريم اگر قيمت 
بورس بالا و پايين مى رود به توليد كمك 
نمى شود زمانى به توليد كمك مى شود 
كه تسهيلات هدفمند شــده و افزايش 
سرمايه به ســمت كارخانه ها برود يعنى 
ايــن منابع به كارخانه ها تزريق شــوند. 
وگرنه اگر بورس بالا و پايين شــود اين 
پول به جيب كسانى مى رود كه در بورس 
هستند. كه بايد به 
اين موضوع نيز 

توجه كرد. 

 بانك مركزى در 
تمام دنيا گاهى 
اوقات نياز دارد 
روبه روى تكليف 
كنندگان خود 
بايستد، اما وقتى 
خودش توسط وزير 
يا رئيس جمهور 
انتخاب شود، قطعا 
نمى تواند جلوى 
دولت بايستد

بــــــــرش

براى تأسيس كارخانه هاى جديد بسيار بى 
منطقى است، بلكه بايد با حفظ واحدهاى 
موجود ظرفيت آن ها را افزايش دهيم. در 
مرحله بعد نيز به سمت طرح هاى نيمه 
تمام و در حال اتمام برويم. ما الان داريم 
ماليات هاى توليد را افزايش مى دهيم در 
حالى كه اين كار در دوران ركود اشــتباه 
 ميلادى كه اوج 

بحران مالى غرب بود ما چندين بار 
به اروپا و آمريكا دعوت شــديم. 

هستند. كه بايد به 
اين موضوع نيز 

توجه كرد. 



رئیس گروه پیشگیری از اعتیاد سازمان بهزیستی بیان کرد
تصورات اشتباه درباره »گل«
ایســنا: ماریت قازاریان؛ رئیس گروه 
پیشــگیری از اعتیاد سازمان بهزیستی 
با بیان اینکه برخــی افراد با تصور عدم 
اعتیاد آور بودن ماده گل رو به این ماده 
مخدر می آورند، اظهــار کرد: اطلاعات 
جوانان درباره عوارض این ماده درســت 
نیست و آنان در پی کسب لذت هستند.

قازاریان با بیان اینکه گرایش مصرف به ســمت ماده گل بسیار زیاد است، اظهار 
کرد: از طرفی جوانان نمی دانند مصرف گل چه عوارضی مانند تغییر علایم بدنی 

و کندی حرکت و... در پی دارد. 
عوارض بلند مدت مصرف گل نیز شامل نقص در سیستم بدنی، کاهش تمرکز، 
مشکلات تحصیلی و شغلی و کاهش سطح هوشیاری است. وی با تاکید بر اینکه 
خانواده ها باید مراقب باشند فرزندانشان با چه افرادی دوستی می کنند و اوقات 
فراغت خود را به چه شــکل می گذرانند، تصریح کرد: سازمان بهزیستی کمپین 
آشنایی با ماده مخدر گل را طی ۱۰ روز در نیمی از استان ها برگزار کرد ولی این 

کارها باید مداوم انجام شود.

معاون وزیر صنعت خبر داد
اجرای طرح »تاپ« برای حل هزار مسئله در دانشگاه ها 

مهر: معاون پژوهشــی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: ما تا آخر ســال 
طرح »تاپ« را پیش می بریم و نیازهای 
خود را با کمک وزارت علوم فهرســت 
کرده و پایلوت خــود را برای حل هزار 
مسئله در دانشگاه ها اجرا می کنیم. برات 
قبادیان گفت:معضل ۱۰۰هزار کارگاه و 

بنگاه صنعتی را برای حل مشکلاتشــان فهرست کرده و در اختیار آموزش عالی 
می گذاریم تا به حل آن ها کمک شــود. وی افزود: پرسش و دغدغه روشنی که 
حوزه صنعت از حوزه آموزش عالی دارد این اســت که نیرویی که شــما تربیت 
می کنید بــه درد ما نمی خورد. آیا برای آینده و تحولات جدیدتر عرصه صنعت 

آمادگی داریم؟ باید به سمت وضع مطلوب برویم.

رئیس پلیس فتا ناجا خبر داد
تذکر جدی به »دیوار و شیپور«

فارس: رئیس پلیس فتا ناجا از تذکر به 
مدیران ســایت های دیوار و شیپور خبر 
داد و گفت: مدیران این ســایت ها بیش 
از توجه به بحث امنیت، به درآمد توجه 
می  کنند. ســردار سید کمال هادیان فر 
درباره فعالیت ســارقان و مجرمان برای 
خریــد و فروش اموال مســروقه و... در 

سایت هایی مانند دیوار و شیپور اظهار کرد: متأسفانه با وجود استفاده مردم از این 
سایت ها تخلفات و خلاف هایی در آن روی می دهد، از بحث خرید و فروش اموال 
مسروقه توســط مالخران بی هویت گرفته تا فروش کد و کارت ملی، موضوعات 

ضداخلاقی و... که به مدیران آن ها تذکرات لازم ارایه شده است.
وی با بیان اینکه تخلفاتی که در ســایت دیوار صورت می گیرد، بیشــتر از دیگر 
سایت هاست، یادآور شد: مردم صرفاً به سایت های این چنینی اعتماد نکنند زیرا 

مدیران این سایت ها بیش از توجه به بحث امنیت، به درآمد توجه می  کنند.
هادیان فر متذکر شد: به مدیران دیوار و شیپور اعلام کردیم اگر اصلاحات لازم را 

صورت ندهند، با آن ها برخورد قضایی می شود.

مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتی عنوان کرد
واریز ۴ درصد شهریه مراکز آموزشی غیردولتی 

به خزانه داری کل 
فــارس: مدیــرکل مــدارس و مراکز 
غیردولتی گفت: بر اساس قانون سالانه 
معادل 4 درصد از شهریه دریافتی توسط 
مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی باید 
به حساب درآمدهای اختصاصی ملی نزد 

خزانه داری کل کشور واریز شود.
محمد محســن بیگی ادامــه داد: وجوه 

واریزی از این محل مطابق اعتبارات مصوب در قوانین بودجه سنواتی در اختیار 
سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی قرار می گیرد 
تا برای نظارت در مراکز یادشــده و کیفیت بخشــی به امور آموزشی و پرورشی 

غیردولتی با اولویت مناطق محروم و کم برخوردار هزینه شود.

یک مسئول وزارت بهداشت تشریح کرد
جزییات بسته حمایتی برای بیماران خاص 

ایســنا: رئیس مرکز مدیریت پیوند و 
درمــان بیماری های وزارت بهداشــت 
از ابلاغ بســته حمایتی برای ۱۳۱هزار 
بیمار خاص و صعب العــلاج خبر داد و 
گفت: بســته حمایتی وزارت بهداشت، 
بیماری های تالاسمی، هموفیلی، دیالیز 
 EB ،خونی، دیالیــز صفاقــی،  ام اس

پروانه ای، MPS، پیوند کلیه، پیوند کبد، پیوند قلب، پیوند پانکراس، پیوند روده 
و پیوند ریه را تحت پوشــش قرار می دهد. دکتر مهدی شادنوش اظهار داشت: 
خدماتی که در این بســته برای بیماران خاص و صعب العلاج دیده شــده است، 

شامل خدمات تشخیصی، درمانی، دارویی و توانبخشی است.
شادنوش تاکید کرد: در این بسته تمام خدمات بیماران خاص رایگان خواهد شد و 

تنها در پیوندها فرانشیزی که از قبل هم وجود داشت دریافت می شود.
وی با بیان اینکه تاکنون ۱۳ بیماری در این بسته حمایتی گنجانده شده، افزود: از 
مجلس درخواست کردیم تا بیماری های بیشتری در این بسته پوشش داده شوند. 
امسال 4۰ بیماری را به دولت پیشنهاد کردیم تا پس از ارسال و موافقت مجلس 

آن افراد هم بتوانند از حمایت های وزارت بهداشت بهره مند شوند.

سخنگوی سازمان ثبت احوال:
۱۵ میلیون ایرانی هنوز کارت هوشمندملی ندارند

مهر: ســخنگوی سازمان ثبت احوال با 
اشــاره به اینکه ۱۲ تا ۱۵ میلیون نفر 
کارت هوشمند ملی ندارند، گفت: افراد 
فاقد کارت برای پیش ثبت نام به دفاتر 

ثبت احوال مراجعه کنند.
سیف الله ابوترابی گفت: افرادی که اعتبار 
کارت های ملی شــان تا ۲۹ اسفند ماه 

امسال است باید با مراجعه به دفاتر پیشخوان پیش ثبت نام و ثبت نام خود را انجام 
دهند در غیر این صورت مراکز به آن ها خدمات ارایه نمی دهند.

وی با اشاره به اینکه در حال حاضر ۱۲ تا ۱۵ میلیون نفر کارت هوشمند دریافت 
نکرده اند، گفت: تمام این افراد بهتر اســت در حال حاضر که دفاتر خلوت است 
برای پیش ثبت نام مراجعه کنند و ما نیز در اولین فرصت نسبت به صدور کارت 

هوشمند ملی آن ها اقدام خواهیم کرد.
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روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

فیلترینگ تلگرام موفقیت آمیز بود مهر: معاون امور فضای مجازی دادســتانی کل کشــور گفت: فیلترینگ تلگرام موفقیت آمیز بود زیرا شــبکه های پیام رسان داخلی به معایب خود پی برده و 
آن ها را اصلاح کردند. جواد جاویدنیا افزود: باید فرهنگ سازی شود که مردم انتظار خود را در ابتدا از شبکه های اجتماعی داخلی پایین تر آورده و از آن حمایت کنند، انتظاری که در مردم ایجاد شده 

درست نیست، نباید یکباره از نرم افزاری که عمر یکساله دارد انتظار داشته باشیم مانند تلگرامی که ۶ سال فعالیت می کند، توانایی داشته باشد.
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خبر

مددسراها برای 
شب ماندگاری 

بی خانمان ها 
هستند،یعنی نقش 

مسکن را دارند
با این وجود تعداد 
آن ها به هیچ وجه 
پاسخگوی نیازها 

نیست

بــــــــرش

 جزییات تیراندازی پلیس در سعادت آباد

فارس: معاون مبــارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران 
بزرگ از نجات فرد ربوده شــده ای خبر داد که در طول مدت 
اسارتش، توسط آدم ربایان در داخل صندوق عقب خودروی 

سواری اش نگهداری می شد.
۱4 آذر مــاه زنی جــوان در حالی کــه مرجوعه ای قضایی 
همراه داشــت به پلیس آگاهی تهران مراجعه و عنوان کرد: 
از طریق تماس فردی ناشناس به تلفن همراهم اعلام شد که 
همسرم به نام بهمن ۳۳ ساله ربوده شده و آدم ربایان در قبال 

رهایی اش ۱۰۰ میلیون تومان  پول طلب کردند.
در ادامه آدم ربایان تهدید کردند در صورتی که پول پرداخت 
نشود بهمن را خواهند کشت. کارآگاهان اداره یازدهم اطلاع 
پیدا کردند که مرد ربوده شده با خودروی MVM  از خانه 
خارج شده است. به همین واسطه ماموران موفق به شناسایی 
محدوده تردد خودروی مذکور در منطقه سعادت آباد شدند. 
معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ ادامه 
داد: کمی بعد چند تیم عملیاتی به محل اعزام و منطقه به طور 
نامحسوس تحت کنترل قرار گرفت و سرانجام صبح روز جمعه 
گذشته خودروی مذکور در حین تردد در منطقه سعادت آباد 
شناسایی شــد. بلافاصله کارآگاهان اداره یازدهم برای توقف 
خودرو وارد عمل شدند اما راننده MVM با اطلاع از حضور 
پلیس در محل اقدام به فرار کرد که کارآگاهان با رعایت قانون 

بکارگیری سلاح ، لاستیک خودرو را هدف قرار داده و خودرو 
را متوقــف کردند. در پی این اقــدام راننده آن به نام کامران 
دستگیر شد و در بازرسی از صندوق عقب خودرو فرد ربوده 
شده در حالی که دست، پا و دهانش بسته شده بود،نجات پیدا 
کرد. مرد ربوده شده به ماموران گفت: بنده تولیدی کابینت 
دارم؛ روز واقعه فردی با من تماس گرفت و مدعی شــد که 
قصد سفارش کابینت را دارد و به این بهانه از من خواست تا 
به دفتر کارش بروم.زمانی که به منطقه کن رسیدم ، ناگهان 
ســه نفر داخل ماشینم پریدند و من را زدند. بعد با تهدید به 
کشتن من را داخل صندوق عقب ماشین انداخته و دست، پا، 
دهان و چشــمانم را بستند. در این مدت هم داخل صندوق 

عقب خودرو زندانی بودم.

پایان آدم ربایی 100 میلیونی با شلیک پلیس

خبر

در پی اجرای قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان

رئیس سازمان نظام پزشکی 
استعفا داد

ایسنا: در پی اجرای قانون منع به کارگیری 
بازنشســتگان، رئیــس کل ســازمان نظام 
پزشکی کشور از ســمت خود استعفا داد. 
دکتر ایرج فاضل طی نامه ای خطاب به دکتر 
محمدرضا ظفرقندی، رئیس شورای عالی 
نظام پزشکی، کناره گیری خود را از ریاست 

کل سازمان اعلام کرد.

سازمان وظیفه عمومی ناجا 
اعلام کرد

فراخوان مشمولان کاردانی، 
دیپلم و زیردیپلم در آذر 97

ایلنا: ســازمان وظیفه عمومــی ناجا همه 
مشمولان دارای مدرک تحصیلی کاردانی، 
دیپلم و زیردیپلم را که برگ آماده به خدمت 
نوزدهم آذر ماه سال ۹7 دریافت کرده اند به 
خدمت ســربازی فراخواند. سازمان وظیفه 
عمومی ناجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: همه 
مشــمولان دانش آموخته مقاطع کاردانی، 
دیپلم و زیردیپلم که برگ آماده به خدمت به 
تاریخ ۱۹ آذر ۹7 دریافت کرده اند، می بایست 
با مراجعه به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک 
انتظامی )پلیــس+۱۰( بــرگ معرفی نامه 
مشمولان به مراکز آموزش را دریافت و برابر 

اطلاعات مندرج در آن اقدام کنند.

معاون بهزیستی خبر داد
بسته ارزی تشویقی دولت 

برای تأمین تجهیزات معلولان 

ایرنا: معاون توانبخشی سازمان بهزیستی 
کشــور گفت: مذاکراتی با سازمان برنامه و 
بودجه انجام و مقرر شــده است که دولت 
برای تأمین تجهیزات توانبخشــی وارداتی، 
بســته ارزی تشــویقی در اختیار سازمان 
بهزیســتی قرار دهد. حسین نحوی افزود: 
فعلاً 6۰ میلیون دلار برای رقم این بســته 
ارزی تشویقی، مطرح شده است تا امسال و 
سال آینده بتوانیم ارز را برای تأمین تجهیزات 
توانبخشــی وارداتــی مورد نیــاز معلولان 
اختصاص دهیــم. وی تصریح کرد: به نظر 
می آید با سیاست هایی که در پیش گرفته 
شده است بتوانیم مشکل را حل کنیم. در 
حال حاضر حدود ۱۵۰ هزار نفر پشت نوبت 
دریافت تجهیزات توانبخشــی هستند. وی 
اظهار داشت: بیشترین وسیله ای که معلولان 
برای آن پشــت نوبت هستند ویلچر است 
چون بیش از ۳۰ درصد جمعیت افراد دارای 
معلولیت، معلولان جسمی و حرکتی هستند 
و برای زندگی و تردد به تجهیزات توانبخشی 
خیلی وابسته هستند. ویلچرها هر سه سال 
یک بار به معلولان داده می شــود. این افراد 
بیشتر به تجهیزات جسمی و حرکتی بویژه 

ویلچرهای مختلف نیاز دارند.

با حضور رئیس دانشگاه
پیام رسان دانشگاه آزاد 

رونمایی شد

مهر: پیام رسان دانشگاه آزاد صبح دیروز در 
مراسم روز دانشجوی این دانشگاه رونمایی 
شد. این پیام رسان توسط محققان دانشگاه 
آزاد طراحی و تولید شــده و در حال حاضر 
دارای ۹۰ هزار نفر عضو از نخبگان دانشگاه 
است. قرار است تمامی دانشجویان دانشگاه 
آزاد عضو این پیام رســان شــوند تا اطلاع 
رســانی های لازم در زمینه های آموزشی، 
پژوهشــی و فرهنگی و دانشجویی در این 
پیام رســان به مخاطبان ارایه شود. امکان 
ارسال پیام های متنی و صوتی و ایجاد گروه 
و کانال در این پیام رسان فراهم شده است.

قرار اســت در فاز دوم این پیام رسان برای 
پذیرش عموم افراد آماده شود.

باشگاه خبرنگاران: صبــح روزگذشته اتوبوس مسافربری مسیر 
مشهد به تهران در ۵۵ کیلومتری نیشــابور دچار حریق شد و در 
آتش سوخت. سید مهدی حسینی؛ مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری نیشابور گفت: این حادثه زمانی رخ داد 
که لاستیک عقب سمت راننده به دلیل نامعلومی داغ شده و بوی 
لاستیک در کابین خودرو منتشر می شود.راننده به سرعت اتوبوس 
را متوقف کرد و همزمان اقدام به خاموش کردن آتش با استفاده از 
خاموش کننده پودری و تخلیه مســافران کرد. وی گفت: به دلیل 
اینکه لاستیک مذکور شعله ور بود و پودر خاموش کننده به خوبی 
بر روی آتش پاشیده نشد، اقدام راننده برای خاموش کردن حریق 
موفقیت آمیز نبود و شعله های آتش به اتاق اتوبوس سرایت کرد و 
اتوبوس کامل شعله ور شد. حسینی افزود:فاصله زیاد محل حادثه و 
زمان بر بودن رسیدن نیرو های آتش نشانی و جریان باد موجب شد 
که شعله های آتش بسیار سریع تمام اتوبوس و وسایلی که داخل آن 

جا مانده بود را بسوزاند.

اتوبوس مسافربری مشهد- تهران
زغال شد

 حادثه در نزدیکی نیشابور 

خط قرمز

 رئیس پلیس فتای خراسان رضوي هشدار داد

گوشه چشم كلاهبرداران به بسته حمایتي دولت و كارت سوخت!

      خط قرمز/ عقیل رحمانی   رئیس پلیس فتای اســتان 
خراسان رضوي در خصوص موج ســواري تازه کلاهبرداران با 
شروع ثبت نام کارت سوخت و اعطاي بسته حمایتي دولت به 
شهروندان هشدار داد تا با رعایت مسائل مربوط در دام شیادان 

گرفتار نشوند.
سرهنگ جواد جهانشــیري در تشریح شیوه تازه کلاهبرداری 
گفت: با توجه بــه دریافت گزارش های مردمي و رصد و پایش 
فضاي ســایبري توسط کارشناســان پلیس فتا مشخص شد، 
شــیوه ای تازه از کلاهبرداري توســط افراد سودجو در فضاي 

سایبري در حال شکل گرفتن است.
وی تصریح کــرد: در این ترفند، کلاهبرداران ابتدا پیامک و یا 
در فضای مجازی لینک هایی را برای شــهروندان و یا کاربران 
شبکه های اجتماعی ارسال و منتشر می کنند. در ادامه و برای 
اجرایی کردن آخرین پرده از نقشه سودجویانه شان می خواهند 
برای دریافت کارت ســوخت و یا تحویل بسته حمایتي دولت، 
روی نشانی ارسال شده کلیک کنند و وارد صفحه مذکور شوند.

رئیس پلیس فتای خراسان رضوی ادامه داد: پس از ورود کاربر 
به صفحه مذکور که عمدتاً جعلی و فیشینگ شده است، از آن ها 
خواسته می شود تا اطلاعات کارت بانکی خود را در محل های 
خواسته شده وارد کنند تا فرایند دریافت خدمات مذکور طی 
شــود، اما مانند تمامی صفحات جعلی، پشــت پرده ماجرا به 

سرقت اطلاعات بانکی طعمه ها ختم خواهد شد.
ایــن اقــدام با اندکــی تامل و بررســی از ســوی هدف های 
کلاهبرداران می تواند از سرقت اطلاعات کارت بانکی و در پی 
آن از برداشت های غیر مجاز جلوگیری کند، اما گاهی دیده شده 
که کاربران به راحتی در دام سودجویان گرفتار و حساب بانکی 

آن ها مورد سرقت واقع می شود.
سرهنگ جواد جهانشیری در حالی که عنوان کرد کارشناسان 

پلیس فتا ضمن شناســایي و برخورد قانوني مناســب با افراد 
سودجو در فضاي سایبري که با سوءاستفاده از ناآگاهي برخي 
کاربــران و بــا فریب و یا ایجاد حس طمــع در آن ها اقدام به 
کلاهبرداري مي کنند، به کاربران فضای مجازی هشــدار داد: 
به منظور پیشــگیري از هرگونه افشــاي اطلاعات و برداشت 
غیــر مجاز،پیش از درج یا اعــلام اطلاعات هویتي خود در هر 

صفحه اي، از اصالت آن سایت مطلع شوند.
رئیس پلیس فتا در خصوص دریافت اپلیکیشن هاي کاربردي 
نظیر کارت سوخت و... نیز تاکید کرد : سودجویان با ساخت نرم 
افزارهاي مشابه سعي در اغفال کاربران دارند؛ لذا کاربران فضای 
مجازی هرگونه اپلیکیشن کاربردي را از سایت هاي معتبر دانلود 
و آن را نصب کنند. همچنین پیش از انجام تمامی مراحل ذکر 
شده از دارا بودن آنتي ویروس به روز در سیستم رایانه یا گوشي 

تلفن همراه خود اطمینان حاصل کنند.
وی در پایان گفت: از شــهروندان هم درخواســت می شــود 
درصورت مشــاهده موارد مشکوک، موضوع را از طریق سایت 
پلیس فتــا بــه نشــاني www.cyberpolice.ir ، بخش 
ارتباطات مردمی، با ما در میان بگذارند تا نســبت به پیگیری 

موضوع اقدام لازم صورت پذیرد.

شب های سرد زمستان از راه می رسند

گرمخانه ها پاسخگوی اسکان موقت  بی خانمان ها نیست
 جامعه/ محمود       مصد      ق  سردی هوای 
ســال 8۳ پرده از بی عدالتی هایی داشت 
که زیر پوســت شهر در جریان بود. آمارها 
حکایت از مرگ گاه  و   بیگاه کارتن خواب ها 

داشتند. 
وزیر کشــور وقــت از 8۰ نفر بی خانمانی 
می گفت که در سرمای زودرس آن سال از 

بیکاری و اعتیاد جان باخته  بودند.
در چنین شــرایطی آرام آرام خروشــی 
دانشــجویی در شــهر شــکل گرفــت. 
دانشــجویان عدالتخواه کــه پیش از این 
مراتب اعتراض خود را از طریق نامه هایی 
به دستگاه های مربوطه اعلام کرده بودند، 
ایــن بار تصمیم گرفتند هر شــب مقابل 
یکی از نهادهای مسئول تحصن کنند و در 
همان هوای سرد به شیوه کارتن خواب ها در 
خیابان بخوابند. نخستین تحصن روبروی 
شــهرداری تهران شکل گرفت. پس از آن 
نوبت به سایر دســتگاه ها رسید. تحصن 
مقابل استانداری تهران، سازمان بهزیستی، 

وزارت بهداشت و کمیته امداد.
بــا پیگیری دانشــجویان روند تلاش های 
مسئولان سرعتی قابل توجه پیدا کرد و هر 
یک از نهادهای مسئول به ارایه گزارش های 
خــود در خصوص رســیدگی به وضعیت 

کارتن خواب ها پرداختند.
 این حرکت دانشــجویان بعدها که آنان 
خدمت مقام معظم رهبری رسیدند، مورد 

تایید و تقدیر ایشان نیز قرار گرفت.
امروز باز هم با آمدن فصل سرما، شاید وقت 
آن است تا فصل تازه ای از مطالبه عمومی 
برای رســیدگی به حــال و روز ناخوش 

بی خانمان ها آغاز شود.

 مددسرا جای بدی نیست
بهادر مرد میانســالی که از ده سال پیش 
و با حاد شــدن اعتیادش قید خانواده اش 
را زد و از تالش به تهران آمده اســت، در 
پاسخ به قدس می گوید: تا الان 8-7 بار از 
گرمخانه خاوران استفاده کرده و این مرکز 
جانش را از ســرما نجات داده است. یعنی 
همین زمستان سال گذشــته بود که به 
هنگام خروج از زندان بارش برف شروع شد 
و اتوبوس ما که بخاری هم نداشت تقریباً 
48 ساعت دربرف گیر کرد. به هرحال بعد 
از این مدت به تهران رسیدیم. آن شب تا 

صبح در سرما ماندم اما شب چهارم دیگر 
نمی توانستم تحمل کنم. راه که می رفتم 
خلط بالا می آوردم. جلوی چشــم خود را 
نمی دیدم بنابر این رفتم میدان شوش فقط 
شانس آوردم که ماشین گشت شهرداری 
مرا پیدا کرد. سوار که شدم دیگر نفهمیدم 
چــه اتفاقی افتاد تا این کــه خودم را نزد 
پزشــک گرمخانه خاوران دیــدم. دو روز 
آنجا اســتراحت کردم.به هرحال مددسرا 
جای بدی نیست حتی اگر از شهر خیلی 
دور باشــند یا به آدم غذای کافی ندهند و 
از لحاظ بهداشــتی هم وضعیت مناسبی 

نداشته باشند. 

 مانع بوجود آمدن بی سرپنـاهان 
جدید شویم

ســهیلا جلــودارزاده؛ عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی هم 
با اشــاره به این که آمار دقیقی از کارتن 
خواب ها وجود ندارد بــه قدس می گوید: 
وضعیــت گرمخانه ها در کشــور چندان 
مناســب نیست.در واقع بیشــتر آن ها در 
حاشیه شهرها قرار گرفته اند و رفت و آمد 
برای کســانی که مجبورنــد از این مراکز 

استفاده کنند خیلی سخت است.
حجــت الله غلامعلی؛ معــاون فرهنگی 
اجتماعی مرکز مطالعات سازمان شهرداری 
کشــور هم چنین نگاهی دارد و به قدس 
بــه دلیل تغییــر کارکردهای  می گوید: 
مراکز نگهــداری بی خانمان آمار دقیقی از 
گرمخانه ها در کشــور نداریم. یعنی مثلًا 

برخی از مراکز به صورت فصلی برای ارایه 
خدمت به کارتن خواب ها استفاده می شوند 
لذا نمی شــود یــک آمار متقنــی در این 
زمینه ارایه داد. البته داریم آمارها را به روز 
می کنیم اما به صــورت تقریبی می توان 
گفت تا سال ۹6 بین 4۵ تا ۵۰ گرمخانه در 
کلانشهرها و مراکز استان ها احداث شده و 

مورد بهره برداری قرار گرفته است.
وی با اشاره به این که طبق قانون در همه 
شهرستان ها باید از سوی شهرداری ها برای 
احداث گرمخانه ها اقدام شــود، نسبت به 
آخرین آمار کارتن خواب ها در کشور اظهار 
بی اطلاعی می کنــد و می افزاید: به دلیل 
مهاجــرت این گونه افراد آمــار دقیقی از 
آن ها نداریم اما قطعاً گرمخانه های موجود 
در کشور پاسخگوی بی خانمان های ایران 
نیستند و باید بر آمار مددسراها اضافه شود.

 شهرداری ها مسئول سامــاندهی 
کارتن خواب ها

فاطمه عباســی؛معاون توسعه پیشگیری 
ســازمان بهزیستی کشور شــهرداری ها 
را مسئول ســاماندهی کارتن خواب های 
غیر معتاد می داند و بــه قدس می گوید: 
قانون، گرمخانه ها را بــرای اقامت موقت 
بی خانمان هایی که معتاد نیستند و شلترها 
و مراکز گذری را برای معتادان پیش بینی 
کرده اســت. البته در حــال حاضر داخل 
گرمخانه هــا افراد معتاد هــم وجود دارند 
اما داخل شــلترها و مراکــز گذری فقط 
معتادان هســتند که خدمــات مختلفی 

چون سرنگ، متادون و... دریافت می کنند. 
وی با اشــاره به این که در مجموع هنوز 
آماری از گرمخانه های کشــور ارایه نشده 
است به بحث تعریف بودجه مستقل برای 
ســاماندهی کارتن خواب هــا می پردازد و 
می گوید: در حال حاضر بودجه هر ســال 
از طریق ســتاد مبارزه با مــواد مخدر به 
سازمان ها داده می شود یک ردیف بودجه 
مستقل هم از طریق وزارت کشور آن هم 
فقط برای معتادان متجاهر اســتان تهران 
ارایه می گردد که البته به نظر بهتر اســت 

بودجه ها تجمیع و پرداخت شود.

 مددسراها نقش مسکن را دارند
زهرا نژاد بهرام؛ عضو هیئت رئیسه شورای 
شــهر تهران هم در این زمینــه به قدس 
می گویــد: در حال حاضرحضور ذهن ندارم 

که آیا ردیف بودجه مستقلی 
بــرای ســاماندهی کارتن 
خواب ها در بودجه امســال 
شهرداری تعریف شده است 
یا خیر اما شــهرداری برای 
اسکان بی خانمان ها بویژه در 
شب های سرد تمام تلاشش 
را می کنــد. وی با اشــاره 
به این که طبــق اظهارات 
مقام های شهرداری در حال 
حاضر ظرفیت مددسراهای 
پایتخت۳ هزار نفر است که 
در فصل سرما تا ۵ هزار در 

این اماکن نگهداری می شوند، می گوید: هر 
چند نگاه به این مراکز متفاوت از قبل شده 
است اما باید پذیرفت مددسراها برای شب 
ماندگاری بی خانمان ها هستند. یعنی نقش 
مسکن را دارند. با این وجود تعداد آن ها به 
هیچ وجه پاسخگوی نیازها نیست. خلاصه 
کلام این که کارنامه دســتگاه های متولی 
بویژه شــهرداری ها و سازمان بهزیستی در 
مقابله با پدیده بی خانمانی که هر از گاهی 
خود را در قالب کارتن خوابی یا گور خوابی 
و... نشــان می دهد قابل دفاع نیســت بنابر 
این می طلبد که دولت و نهادهای مســئول 
ضمن اتخاذ سیاست های اقتصادی مناسب 
و جلوگیری از بوجود آمدن بی ســرپناهان 
جدید فکری اساســی برای بی خانمان های 

موجود در کشور کنند.

3000737274
سامانه پیامکی

                                صفحه جامعه                                   
انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را 

از طریق این پیامک به گروه اجتماعی ارسال فرمائید
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

احداث مســکن در مناطق روســتایی سیستان و بلوچســتان زاهدان-قدس: قائم مقام کمیته امداد سیستان و بلوچستان گفت: در سال جاری با مشــارکت کمیته امداد و سپاه پاسداران 
انقاب اســامی ۹1۹ واحد مســکونی در قالب فاز دو به مددجویان این اســتان اختصاص یافت.  وحید نجفی  افزود: برای سامان بخشی مسکن محرومان ساخت یک هزار و 800 واحد مسکن مددجویان 

روستایی نیازمند مسکن، تحت حمایت این نهاد با همکاری و مشارکت کمیته امداد امام)ره(، سپاه پاسداران انقاب اسامی و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در دستور کار قرارگرفته است .
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گزارش خبری

 با وجود افزایش 81 درصدی باران و جاری شدن سیل

بارش های پاییزی عطش بوشهر را رفع نکرد 

بوشهر- قدس: بارش های پاییزی در طی یک ماهه گذشته در 
استان بوشهر که منجر به تخریب بسیاری از زیرساخت های این 
استان، آب گرفتگی معابر و با جاری شدن سیل همراه بود هرچند 
بســیاری از خانواده ها ازجمله ساکنان »دیلم« را دچار خسران 
کرد اما با وجود خســارت های وارده بســیاری از کشاورزان و 
باغداران از اینکه منابع آبی تجدید می شوند ابراز رضایت داشتند 

اما این واقعیت ماجرا نیست.
بنا بر گفته مســئولان بارش باران در اســتان بوشهر از ابتدای 
امسال تاکنون مطلوب بوده و افزایش ۸۱ درصدی داشته است 
ولی هنوز کم آبی جبران نشــده و بخش عمده سد رئیس علی 

دلواری خالی است.
استان بوشهر در جنوب کشور و در منطقه ای کم بارش قرارگرفته 
است که همواره از میزان بارندگی کمی برخوردار بوده است و 

کمبود بارش در سال های اخیر تشدید شده است.
کاهش بارش ها و تغییر اقلیم طی ســال های اخیر باعث شده 
است تا شاهد خشکسالی های مستمر در استان بوشهر باشیم 
و این موضوع ذخایر آبی استان را با تهدیدی جدی روبرو کرده 

است.
ســد رئیس علی دلواری تنها سد بزرگ استان بوشهر است که 
نقش مهمی در تأمین آب موردنیاز کشاورزان و به ویژه نخل داران 
شهرستان دشتستان دارد و با کاهش بارش در سال های اخیر 

با کاهش ذخیره روبرو بوده اســت و در ســال های اخیر تعداد 
دوره های آبیاری نخل ها سال به سال کمتر شده است.

کشــاورزان استان بوشهر خوب می دانند که کاهش منابع آبی 
تهدیدی جدی برای باغات آن ها محســوب می شــود و نبود 
آب عاملی برای فروپاشــی اقتصاد خانواده آن ها است و بیش 
از هرزمانی چشم به آســمان دوخته و در انتظار رحمت الهی 

هستند.

ثبت ۱۴۶ میلی متر بارندگی در استان
مدیر مطالعات پایه منابع آب استان بوشهر با اشاره به ثبت ۱46 
میلی متر در ســال آبی جاری بابیــان اینکه بارش های پاییزی 
امســال تاکنون نسبت به مدت مشابه سال قبل دارای افزایش 
۸۱ درصدی بوده اســت، اضافه کرد: طی سال آبی جاری 6۱ 

درصد از بارش دوره آماری بلندمدت تحقق یافته است.
حسین تقی زاده با بیان اینکه این میزان افزایش بارندگی فقط 
مقدار محدودی از کمبود منابع آبی استان بوشهر را جبران کرده 
اســت، ادامه داد: متوسط بارش در پهنه شمالی استان بوشهر 
۱۸۰ میلی متر بوده است که نسبت به سال قبل ۱۱۸ میلی متر 

افزایش دارد.
وی افزود: پیش بینی ها حاکــی از کاهش پنج  تا ۱۰ درصدی 
بارش در زمســتان جاری نسبت به میانگین بلندمدت است و 
ضروری اســت که بهره برداران منابع آب و به ویژه کشاورزان با 
دقت نظر بیشــتری نسبت به آبیاری باغات و مزارع خود اقدام 

کنند.

سد خالی است
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر نیز از آبگیری 
حدود ۷4 میلیون مترمکعبی سد رئیس علی دلواری طی 6۵ روز 
اول سال آبی جاری خبر داد و اظهار داشت: ذخیره سد مخزنی 
6۹۵ میلیون مترمکعبی رئیس علی دلــواری در اوایل مهرماه 

امسال به کمتر از ۷۰ میلیون مترمکعب رسیده بود.

شــاهپور رجائی افزود: این حجم از ذخیره، باعث ایجاد نگرانی 
جدی در کارشناسان نظارت بر بهره برداری آب کشور و استان 

شد. 
وی بیان کرد: خوشــبختانه بارش ها در 6۵ روز اول ســال آبی 
جاری موجب ذخیره ســازی قریب بــه ۷4 میلیون مترمکعب 
رواناب در مخزن شــد و حجم ذخیــره آن را به ۱44 میلیون 

مترمکعب رسانید.
وی خاطرنشان کرد: در واقعه سیلابی هفته اول آذرماه نزدیک 
به ۵۸ میلیون مترمکعب سیلاب وارد مخزن شد اما باوجود تمام 
ســیلاب های هدایت شده به این سد ۷۹ درصد از حجم مخزن 

سد رئیس علی دلواری خالی است.
وی بابیان اینکه خروجی روزانه سد رئیس علی دلواری کمتر از 
6۰ هزار مترمکعب و صرفاً جهت ملاحظات زیست محیطی و 
حقابه رودخانه شاپور می باشد افزود: حداقل حقابه های شرب، 
زیست محیطی و باغات تحت پوشش این سد به ترتیب چهار، 

۳۰ و ۱4۵ میلیون مترمکعب است.
وی افــزود: علاوه بر حجــم مذکور می بایســت ۲۰ میلیون 
مترمکعب نیز بابت سهم تبخیر از سطح دریاچه و نفوذ از مخزن 

در نظر گرفت.
رجائی ادامه داد: به عبارت دیگر حداقل حجم ذخیره سه اولویت 
اول حقابه های پایین دست شامل شرب، زیست محیطی و باغات 
بعلاوه حجم پایداری و تعادلی معادل ۳۰۰ میلیون مترمکعب 

است. 
وی خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی سد رئیس علی دلواری با 
قریب به ۱۵۵ میلیون مترمکعب کمبود ذخیره برای برآمدن از 

پس حقابه های اولویت دار مواجه است.
وی تصریح کرد: کماکان ذخیره این ســد در شــرایط بحرانی 
قرار داشته و بایســتی برخی انتظارات و توقعات جهت تأمین 
آب زراعت و حتی آبیاری تکمیلی باغات را مدیریت کرد تا در 
فصل گرم سال ۱۳۹۸ شــرایط تحت کنترل تری پیش روی 

برنامه ریزان قرار داشته باشد.

خبر

برپایی نمایشگاه اقتصاد مقاومتی در شهر »دوراهک«
بوشــهر- قدس: نمایشــگاه اقتصاد 
پاســداران  ســپاه  باهمت  مقاومتــی 
شهرستان »دیر« شامل بخش های عفاف 
و حجاب، محصولات فرهنگی، ارگانیک، 
موادغذایی، غرفه کودکان و نوجوانان در 

شهر دوراهک برپا شد.
فرمانده سپاه سیدالشهدا) ع(شهرستان 
دیر در حاشیه این نمایشگاه گفت: رهبر معظم انقلاب چند سال قبل هشدار دادند 
که دشــمن می خواهد با سوء استفاده از کاستی های اقتصادی کشور در جامعه 
اخلال ایجاد کند و تنها راه جلوگیری از این امر مهم اجرای چنین نمایشگاه های 

اقتصاد مقاومتی است.
سرهنگ عیسی داوریان افزود: محصولات نمایشگاه برپاشده توسط بسیجیان این 
شهر ساخته شده و به استان های ایلام،فارس،خوزستان، مشهد، یزد صادر می شود.

شایعه کم فروشی کارخانجات خوراک دام مازندران 
ساری- تســنیم: مدیرعامل شرکت 
تعاونی تأمین نیاز کارخانجات دام و طیور 
و آبزیان مازندران، هرگونه کم فروشــی 
کارخانجات خوراک دام و طیور در استان 

را شایعه دانست. 
حســین کیهانی در جمــع خبرنگاران 
بابیــان اینکــه تمامــی محصــولات 
کارخانجات خوراک دام و طیور و آبزیان به صورت وزنی فروخته می شــود، اظهار 
داشت: این شایعات تنها برای ایجاد جو روانی علیه این کارخانجات است و صحت 

ندارد.
وی با اشــاره به تغییرهایی که در نرخ ارز به وجود آمده اســت در مورد افزایش 
هزینه های تولید و فروش انواع خوراک دامی، افزود: شــایعه کم فروشــی برخی 
کارخانجــات خوراک دام و طیور و آبزیان مازندران نادرســت اســت زیرا تمام 
ناوگان های حامل کیســه های خوراک وزن می شــوند و پس از سند خوردن از 

کارخانه خارج می شوند.
کیهانی، شایعه های اخیر مبنی بر کم فروشی کارخانجات خوراک را ناشی از ایجاد 
جو روانی منفی توســط برخی افراد سودجو دانست و تصریح کرد:هیچ کالایی 

به صورت پاکتی و موردی از این کارخانه ها خارج نمی شود.
مدیرعامل شــرکت تعاونی تأمین نیاز کارخانجات دام و طیور و آبزیان مازندران 
بابیان اینکه ممکن است کم فروشی کالاها در مراکز فروش و فروشگاه های عرضه  
مواد فرآوری شده اتفاق بیفتد، گفت: در این صورت نظارت بر چنین مواردی در 
حوزه اختیارات ما نیســت و نظارت های ما تنها تا زمان خروج ناوگان های حمل 
خوراک از درب کارخانجات خوراک است که در صورت دریافت گزارشی در این 

مورد حتماً پیگیری خواهیم کرد.

خسارت 10 میلیارد تومانی سیل به فومن
رشت-تسنیم: نماینــده مردم فومن 
و شــفت در مجلس با اشاره به خسارت 
۱۰ میلیارد تومانی ســیل به تأسیسات 
زیرســاختی شهرســتان فومن گفت:  
بســیاری از ابنیه هــا و ســردهنه های 
کشاورزی این منطقه تخریب شده است. 
افتخاری  حجت الاســلام محمدمهدی 
گفت: بسیاری از تأسیســات زیرساختی دو شهرستان  فومن و شفت در جریان 
سیل تخریب شده به طوری که طبق برآوردها ارزش ریالی این خسارت ها تنها در 
فومن به بالای ۱۰ میلیارد تومان می رســد. وی با ابراز گله مندی از عدم حضور 
مســئولان شرکت آب منطقه ای گیلان در این دو شهرستان عنوان کرد: پس از 
وقوع سیل هفته های گذشته در دو شهرستان فومن و شفت انتظار داشتیم مدیران 

کل برخی دستگاه های اجرایی از مناطق سیل زده یادشده بازدید به عمل آورند.
وی بر ضرورت ساماندهی رودخانه ها و لایروبی آن ها تأکید کرد و گفت: از شرکت 
آب منطقه ای گیلان انتظار داریم روند انجام عملیات لایروبی رودخانه ها را به ویژه 
در شهرســتان های فومن و شفت تسریع بخشــد تا مردم این مناطق در زمان 

جاری شدن سیلاب ها با مشکلات کمتری مواجه شوند.

آبرسانی به یک روستا پس از یک قرن بی آبی 
ارومیه: روســتا دودای که بیش از یک 
قرن ســال از نعمت آب شــرب سالم 
بی بهره بود به همت ســپاه پلدشــت 
آبرسانی شد. ســرهنگ داوری فرمانده 
ناحیه سپاه پلدشت با اشاره به اینکه با 
تلاش های ناحیه مقاومت بســیج سپاه 
پلدشت، روســتای دودای از نعمت آب 
شرب سالم برخوردار شــد، افزود: روستای دودای در ۷۰ کیلومتری شهرستان 
پلدشــت واقع شده اســت که با بهره برداری از این طرح صاحب آب شرب سالم 
و دائم شــدند. وی با تأکید بر اقدامات شایسته ســپاه در این روستا افزود: آب 
شــرب جز اولویت های حیاتی یک انسان اســت که نامناسب بودن این مهم در 
این روستا زمینه را برای کوچ مردم به شهر فراهم کرده بود.  فرمانده ناحیه سپاه 
پلدشت بابیان اینکه در این طرح محرومیت زدایی یک هزار و ۲۰۰متر لوله اصلی 
و ۳هزار لوله فرعی جای گذاری شــده است افزود: مردم تا قبل از بهره برداری از 
این پروژه آب خود را از قنات های روستا تهیه می کردند. وی گفت: اعتبار اجرایی 
۸۰۰ میلیون ریالی این طرح از محل مردم یاری و محرومیت زدایی قرارگاه حمزه 

سیدالشهدا تأمین شده است. 

1040مسافر گرفتار در برف همدان امدادرسانی شدند
همدان - ایرنــا: مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر همــدان بیان کرد: تیم های 
امــدادی این جمعیت در ۲4 ســاعت 
گذشته به یک هزار و 4۰ مسافر گرفتار 
در برف و سرمای اســتان امدادرسانی 
کردند. بهروز کارخانه ای افزود: بیشــتر 
مسافران به علت همراه نداشتن زنجیر 
چرخ و لغزندگی جاده از مســیر اصلی خارج شده بودند. وی اضافه کرد: تیم های 
جمعیت هلال احمر با استفاده از خودروهای کمک دار اقدام به بازگرداندن وسایل 
نقلیه به مسیر اصلی کردند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر همدان گفت: همچنین 

این تیم ها اقدام به بستن زنجیر چرخ و کمک به ادامه حرکت خودروها کردند.
کارخانه ای بیان کرد: هفت تن از مسافران درراه مانده برای در امان ماندن از برف و 
سرمای شدید همدان در پایگاه های امداد جاده ای اسدآباد اسکان اضطراری شدند.

وی اضافه کرد: اعضای تیم هلال احمر به مصدومان 6 مورد سانحه ناشی از برف 
و کولاک و لغزندگی امدادرسانی کردند که پنج مورد از این تعداد واژگونی بود.

مسکن مهرشهر کرد نیازمند ایمن سازی
شهرکرد- ایسنا: سرپرست معاونــت 
مســکن و بازآفرینی شــهری اداره کل 
راه و شهرسازی چهارمحال و بختیاری 
گفت: تعداد سه هزار واحد مسکن مهر 
در منظریه پایان کار طبقاتی ساختمان 
و ســند تک برگی و تأییدیه استاندارد 
آسانســور خود را دریافت نکردند و این 
موارد در حال پیگیری اســت. ابراهیم علیرضایی اظهار کرد: در خصوص ایرادات 
ساختمانی در مســکن مهر در منطقه منظریه شــهرکرد و نارضایتی ساکنان 
آن، گروهی از ســاختمان ها در این منطقه توسط انبوه سازان و راه و شهرسازی 
احداث شده که در آنان همه نیازهای مربوط به سیستم اطفا و اعلان حریق موجود 
و در حال تکمیل اســت. سرپرست معاونت مسکن و بازآفرینی شهری اداره کل 
راه و شهرســازی چهارمحال و بختیاری افزود: یک سری از ساختمان ها توسط 
گروه های سه نفره در سه طبقه احداث شده که سیستم اطفای حریق آنان در حد 
نصب یک کپسول آتش نشانی بوده که مطابق مقررات ملی ساختمان کافی است 

و درنهایت پایان کار نیز برای آنان صادرشده است.

نمایندگان اصفهان در اعتراض به چه چیزی استعفا دادند؟

رد پای خشکسالی در ردیف بودجه آبرسانی به نصف جهان 

امام جمعه اصفهان 
می گوید: مسئله 
آب اصفهان هرروز 
بدتر می شود 
و عده ای به 
وعده های خود 
درباره زاینده رود 
عمل نکرده و بعد از 
بیست سال خلف 
وعده کرده اند

بــــــــرش

 اصفهان / قد   س  استعفای دسته جمعی 
۱۹ نفر از ۲۰ نماینده اســتان اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی به تخصیص ندادن 
ردیف بودجــه برای پروژه های آبرســانی 
استان اصفهان در بودجه سال آینده دولت 
افکار عمومی بسیاری از محافل سیاسی و 

اجتماعی را به خود معطوف کرده است.
هرچند کــه برخی از افراد سیاســی این 
موضوع را شــانتاژ خبری عنوان می کنند 
اما رئیس مجمع نمایندگان 
استان اصفهان آن را آخرین 
راهکار بــرای احقاق حق در 
و  می داند  زاینــده رود  مورد 
ایجاد  هدف  اســت:  معتقد 
شــانتاژ خبــری از ســوی 
نیست.  اســتان  نمایندگان 
موسوی  ناصر  ســید  شاهد 
لارگانی در رد خبرســازی و 
ایجاد محبوبیت برای کسب 
اتفاق نظــر و همراهی  رأی، 
از طیف هــای  نماینــدگان 
سیاســی مختلــف را برای 
استعفا عنوان کرد: نمایندگان 
در استعفای دسته جمعی ثابت کردند حل 
مشکل آب و احقاق حقوق موکلانشان بر هر 
خط وربط سیاسی ارجحیت دارد و این اقدام 

به دوراز هرگونه خبرسازی انجام شده است.

واکنش مسئولان
برخــلاف گفتــه محمدباقــر نوبخــت، 
معــاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان 
برنامه وبودجــه کــه »هیــچ نماینده ای 
نمی تواند بگوید که چون در لایحه بودجه 
چنین چیزی دیده نشده! استعفا می دهم.« 

اما این استعفا حامیانی نیز دارد.
آیت الله ســید یوســف طباطبایــی نژاد 
امام جمعــه اصفهــان در خطبه های نماز 
جمعه با تشکر از حضور کشاورزان با اشاره 
به استعفای نمایندگان مجلس از این اقدام 

دفاع کرد و خطاب به نمایندگان اســتان 
گفــت: از نمایندگان اســتان اصفهان که 
به مسئله آب توجه و استعفا دادند تشکر 
می کنــم و این عمل آن ها نشــان داد که 
نه تنها به فکر استان خود هستند بلکه به 

فکر کشور نیز هستند.
وی در جمــع نمازگزاران گفت: مســئله 
آب اصفهان هر چه بیشتر می گذرد بدتر 
می شــود. عده ای به وعده های خود درباره 
زاینــده رود عمل نکردنــد و بعد از حدود 
گذشت بیست سال خلف وعده کرده اند، 
واقعــاً چرا صــدای مردم به گوششــان 
نمی رســد. باید ردیفی دراین باره در نظر 

گرفته شود. 
وی حتی تأکید کرد: از نمایندگان اصفهان 
می خواهم تا آخر بر موضع خود ایستادگی 

کنند. آفرین بر شما لذا تا آخر بایستید.
موضوع اســتعفای نمایندگان اصفهان در 
مجلس هرچند در خارج از اســتان از آن 
به عنوان شــانتاژ خبری نمایندگان برای 
محبوبیت بین رأی دهندگان یاد می شود 
اما در استان با استقبال گسترده ای از سوی 

مقامات و نهادها روبه رو شده است.
سازمان نظام صنفی کشــاورزان استان، 
مردم نهاد  سازمان های  هماهنگی  شورای 
محیط زیست و منابع طبیعی، ائمه جمعه 
باغ  فولادشهر،  زرین شهر،  شهرستان های 
بادران، زاینده رود، ورنامخواست، چرمهین، 
لنجان، شــورای شهر فلاورجان تاکنون با 
انتشار بیانیه از استعفای نمایندگان استان 

حمایت کردند. 

راهکار آخر
ناهید تاج الدین، نماینده مردم اصفهان در 
مجلس نیز معتقد است این استعفا آخرین 
راهکار نمایندگان بود چراکه سی ماه است 
به عنوان نمایندگان اصفهان به طور مستمر 
از همه ظرفیت های نمایندگی چه تقنینی 
و چــه نظارتی بــرای احیــای زاینده رود 

استفاده کرده ایم. 
وی عنــوان کرد: نزدیک هشــتاد درصد 
جلســات در مجمع نمایندگان استان در 
مورد آب بــوده، دغدغه هایمان را با همه 
مقامات دولتــی از رئیس جمهور تا معاون 
اول، وزیــر نیــرو و وزیر کشــور در مورد 
زاینده رود مکرر بیان کرده ایم، اما همچنان 

شاهد کم لطفی به زاینده رود هستیم. 
وی عنوان کرد: تذکر کتبی، تذکر شفاهی، 
بازدید میدانی، مصوبه ملی، طرح سؤال هم 
هیچ یک افاقه نکرده و تازه امسال می بینیم 
اعتبارات ردیف مرتبط با آب شرب استان 
اصفهان نیز از طرف سازمان برنامه وبودجه 
حذف شده است. درنهایت آخرین راهکار 

استعفا بود. 

استعفا جدی است
نماینده مردم شاهین شهر، برخوار و میمه 
در مجلس شــورای اســلامی در همین 
رابطه گفت: برخی فکر می کنند استعفای 
دسته جمعی نمایندگان استان اصفهان در 
مجلس شوخی اســت اما این طور نبوده و 

استعفای ما جدی است. 
حســینعلی حاجی دلیگانــی گفت: طی 
نامــه ای که به لاریجانــی رئیس مجلس 
شورای اسلامی نوشــته ایم اعلام کردیم 
که دسته جمعی استعفا می دهیم و در این 

تصمیم جدی هم هستیم.
این نماینده مجلس بابیــان این که مردم 
ما در موضوع آب دچار مشــکل هستند و 
اصفهان بدون زاینده رود معنا ندارد، گفت: 
در این شرایط کشاورزان استان اصفهان در 
بخش های مختلف چه باید بکنند؟ وقتی 
آب نیســت این همه جمعیــت کجا کوچ 

کنند؟
وی در ادامه تأکید کرد: مهم تر از موضوع 
کشاورزی، سامانه آب شرب اصفهان است؛ 
شــرایط ما به گونه ای است که اگر در سد 
چم آسمان یک بشکه گازوئیل ریخته شود، 

پنج میلیون نفر در اســتان اصفهان بدون 
آب می شوند.

حاجی دلیگانی بابیان این که حیات استان 
ما به آب بســتگی دارد، عنوان کرد: لازمه 
این کار این است که سامانه دوم به اتمام 
برســد و نیاز است این مباحث در سطوح 
بالاتــر دنبال شــود؛ یــزد کار خودش را 

می کند. 
وی اذعان کرد: چاره ای نداریم که بگوییم 
اگر قرار اســت نماینده باشیم و وضعیت 

همین باشد بهتر این که نباشیم.
وی یادآور شد: رئیس مجلس در جلسه با 
حضور وزیر نیرو قول داده است که مسئله 
آب را پیگیری کند اما چندین ماه گذشته 
و نتیجــه ای ندیده ایــم، همچنین نتیجه 
مشخصی از وزارت نیرو ندیده ایم؛ در جلسه 
با نوبخت نیز قــول داد اختصاص بودجه 

قابل توجه به دو پروژه انجام شود که نشد.
حاجی دلیگانی در پایان خاطرنشان کرد: تا 
زمانی که استعفای ما رسماً تصویب نشود 
یعنی سایر نمایندگان کشور رأی دهند که 
استعفای ما پذیرفته شود، کار مردم را نباید 

زمین بگذاریم.

پاسخ دولت 
هیچ نماینده ای نمی تواند بگوید که چون 
در لایحه بودجه چنین چیزی دیده نشده، 
اســتعفا می دهم. این نخســتین واکنش 
محمدباقر نوبخت، معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان برنامه وبودجه به استعفای 

دسته جمعی نمایندگان اصفهان است.
گفتنی است ظاهراً رئیس مجلس پس از 
دریافت نامه اســتعفای نمایندگان استان 
قول پیگیــری داده و حــال باید منتظر 
ماند و دید پــس از تعطیلات دوهفته ای 
مجلــس نتیجه رایزنی هــای لاریجانی با 
دولت برای تخصیص اعتبار به پروژه های 
آبرسانی استان اصفهان چه خواهد بود و آیا 
استعفادهندگان به خواسته شان می رسند؟

قم پایتخت فرش دستباف 
جهان می شود 

قم-قدس: رئیس انجمن هنرمندان طراح 
و نقاش فرش اســتان قم گفــت: اقدامات 
ابتدایی برای ثبت فرش ابریشم قم به عنوان 
بهترین برند فرش ابریشم جهان و پایتخت 
فرش ابریشم دنیا انجام شده است. علی اصغر 
خوش گفتار مقدم اظهار کرد: از سال ۸۷ کار 
ثبت فرش قم در سطح ملی و در سال ۸۹ 
نیز اقدام ثبت فرش قم در ســطح جهانی 
آغازشــده و امروز اســتان در این حوزه به 
توفیقات قابل توجهی نائل شــده است. وی 
با تأکید بر راه اندازی سامانه ثبت آثار فرش 
دستباف در اســتان قم افزود: با راه اندازی 
درگاه اینترنتی مربوطه کار ثبت آثار حوزه 
فرش در راحت ترین شکل ممکن ایجادشده 
و هنرمندان می توانند در این ســامانه آثار 

ابداعی را به نام خودشان ثبت کنند.

ممنوعیت طرح های آبزی پروری 
در سدهای آب شرب 

اهواز-قدس: مدیر مطالعات محیط زیست 
و کیفیــت منابــع آب ســازمان آب و برق 
خوزستان بابیان اینکه عملیات آبزی پروری 
در ســدهای تأمین آب شرب ممنوع است، 
گفت: مجوز آبزی پروری در ســد »مارون« 
داده نخواهد شــد چراکه تأمین کننده آب 
بسیاری از شهرها و روستاهای پایین دست 
خود اســت. بتول یاقوت نــژاد بابیان اینکه 
وزارت نیرو در بخشنامه های متعددی انجام 
پرورش ماهی و آبزیان را در مخازن سدهای 
تأمین کننده آب شــرب ممنوع اعلام کرده، 
اظهار داشــت: وزارت نیرو به صراحت اعلام 
کرده در مخازن سدهایی که تأمین کننده آب 
شرب شهرها و روستاهای پایین دست خود 
است اجازه آبزی پروری را نخواهد داد و فقط 
سدهایی که به منظور تأمین آب کشاورزی 

ایجادشده اند مجاز به این کار هستند.

»گرگان« و »گوانجو« چین 
خواهرخوانده شدند 

گرگان-قدس: شهردار گرگان با اشاره به 
امضای تفاهمنامــه خواهرخواندگی بین دو 
شهر گرگان و گوانجو، گفت: امیدوارم بتوانیم 
بلافاصله پــس از امضای ایــن تفاهمنامه، 
فعالیت ها و اقدامــات دوطرفه را آغاز کنیم 
و در اولین فرصت ممکــن وارد فاز اجرایی 
پروژه ها شــویم. بنا برگزارش روابط عمومی 
شــهرداری گرگان، عبدالرضا دادبود اظهار 
کرد: خوشبختانه توسعه شهری در گوانجو 
بســیار قابل توجه بوده و مدیریت شــهری 
گرگان به دنبال آن است که بتواند با برقراری 
ارتباط با شــهرهای مهم جهان در راستای 
تبادل ظرفیت ها و توسعه شهری به ویژه در 

حوزه گردشگری اتفاقات خوبی را رقم بزند.

 بازسازی خط ریلی 
»کرمان - بافق« تأخیر دارد

کرمان-قدس: رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی از نوسازی محدوده 
 ریلی بحرانی در مســیر »کرمان - بافق« تا 
۲۲ بهمــن خبــر داد. دکتــر محمدرضا 
پورابراهیمی نماینده مــردم کرمان و راور 
در مجلس و رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس بــا انتقاد و گلایــه از عدم اجرایی 
شــدن مصوبات قبلی در ارتباط با بازسازی 
خط ریلــی »کرمان - بافــق« اظهار کرد: 
مدت هاســت که علیرغم خریــداری ریل 
 و ملزومــات، امــا بازســازی خــط ریلی 
»کرمان - بافق« صورت نگرفته اســت. وی  
ادامه داد: در بعضی از فواصل این مســیر، 
سرعت حرکت قطار به حدود ۳۰ کیلومتر 
می رســد که با توجه به توســعه ریلی این 

وضعیت درست نیست.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

 اروپا بايد ماندن يا رفتنش از برجام را سريع تر مشخص كند خانه ملت: نماينده مردم لنجان گفت: هرچند فرصت هايى را از دست داده ايم، ولى از هر گونه اقدام و تلاش ديپلماسى كه اروپايى ها را 
يا به حرف واقعى شان بياورد يا به عمل واقعى شان برساند، بايد استقبال كنيم. اگر هر جلسه اى متوليان سياست خارجى دنبال كنند تا اروپايى ها را زودتر به پاسخ واقعى برساند يا اينكه به برجام واقعاً ادامه دهد، 

بايد انجام شود.

تيپولوژى جديد جاسوسى
مشرق: اين رسانه با اشاره به سخنان 
محسنى اژه اى كه به نوع جديدى از 
جاسوسى در كشورمان اذعان كرده و 
بــراى برخورد با آن به دنبال راه حل 
اســت، نوشــت: ماجرا از «حسين 
موسويان» شروع شد. چهره نزديك 
به روحانى و از ديپلمات هاى حاضر 

در مذاكرات هسته اى ســال 84 كه به اتهام جاسوسى توسط وزارت اطلاعات وقت 
دســتگير شد. اين اتهام البته هنوز توسط عده اى ازجمله خود موسويان رد مى شود. 
در واقع او اگرچه در جريان اين دستگيرى و اثبات جرم خود، شامل حكم قضايى هم 
شد، اما برخى مى گويند كه اين حكم به خاطر اتهام جاسوسى نبوده است؛ اما واقعاً 
اصل ماجرا چيســت و چرا در سال هاى اخير مجدداً شاهد تكرار «شبه موسويان ها» 
هستيم؟! جاسوس ها و شبه موسويان ها طى 6 سال گذشته بارها و بارها در دولت اول 
و دوم رئيس جمهور روحانى دستگير شدند و يا تحت پيگرد قرار گرفتند: دستگيرى 
جيسون رضائيان در ستاد دولت، دستگيرى يك جاسوس در دفتر حسام الدين آشنا، 
مشاور رئيس جمهور، دستگيرى و تحت پيگرد قرار گرفتن در ى اصفهانى و چند تن 
ديگر در تيم مذاكره كننده هسته اى، دستگيرى يك جاسوس كه به عنوان خدمتكار 
در منزل يكى از اعضاى تيم مذاكره هسته اى دولت رفت وآمد داشته است. تحت پيگرد 
قرار گرفتن «ميثم نصيرى احمدآبادى»، رئيس بخش مبارزه با پولشويى وزارت اقتصاد 
و ممنوع الخروج شدن او از كشور و غيره آدم هايى كه پول و مواجب نمى گيرند، عينك 
دودى و كلاه شاپو ندارند و دستكش چرمى و پالتوى بلند هم نمى پوشند اما رفتارى 
دارند كه منجر به پاس  گل هاى جانانه به دشــمن مى شود و بدين لحاظ به مراتب از 

جاسوس هاى اصطلاحى خطرناك ترند.

نامه جهانگيرى به رهبر معظم انقلاب صحت دارد؟
سياســت: برخى از كانال هاى خبرى و فعالان توييترى مدعى شــده بودند كه 
جهانگيرى در نامه اى پنج صفحه اى مشكلات كشور را رديف كرده و از بى اعتمادى 
به دولت و كاهش محبوبيت آن نامبرده و راه حل را آزادى سران فتنه و ورود محمد 
خاتمى به عرصه سياســت و انتخاب دانسته است، اما رهبر معظم انقلاب در جواب، 
بى اعتمادى به دولت را ناشى از زير سؤال بردن و تخريب خدمات مثبت دولت قبل 
دانســت. سيد رضا صالحى اميرى، وزير پيشين ارشــاد در واكنش به اين ادعاها به 
روزنامه شرق گفته است: نمونه ديگر بداخلاقى انتشار نامه محرمانه منتسب به آقاى 
جهانگيرى است كه در آن دغدغه هاى معاون اول نسبت به اوضاع حساس كنونى براى 
مقامات عالى نظام ارسال شده است. ايشان نسبت به تداوم وضع موجود اعلام نگرانى 
كرده و خواهان تصميمات اساسى و بنيادى براى عبور از چالش هاى موجود شده اند. 
بر فرض صحت، اين گونه اقدامات از سوى دولتمردان را بايد نشان صداقت، شجاعت 
و صراحت آنان دانست؛ چراكه به جاى كار پوپوليستى و تبليغاتى مسائل اصلى كشور 
را با عالى ترين سطوح نظام در ميان مى گذارند تا راهى براى عبور از انبوه چالش هاى 

اقتصادى، اجتماعى و سياسى پيدا كنند.

تلاش براى فراموشى اذهان از «تكرار مى كنم»ها
جهان نيوز: مصطفى معين، وزير علوم دولت اصلاحات و چهره فعال و البته پرحاشيه 
اين جريان در گفت وگو با روزنامه اعتماد مقصر اوضاع كنونى كشور را شوراى نگهبان 
و نظارت استصوابى معرفى كرده و گفته است: «آنچه سبب شده دولت ضعيف داشته  
باشــيم به اين دليل است كه اجازه داده نشده كه نامزدهايى از گرايش هاي مختلف 
بخصوص اصلاح طلبان در انتخابات رياست جمهوري حضور يابند. از سويي مجلسي 
داريم كه آن هم از ضعف برخوردار اســت، هرچند به اصطلاح فراكسيون اميد داشته  
باشــد.» اين فرافكنى اصلاح طلبان براى فرار از مسئوليت و فراموشى اذهان از «تكرار 
مى كنم» ها ديگر نخ نما شده و اين اظهارات نوعى تنفس مصنوعى براى احيا در نزديكى 

به ايام انتخابات تلقى مى گردد.

صادق زيباكلام: مردم اصلاح طلبان را مقصر مى دانند
سياســت: صادق زيباكلام به روزنامه اصلاح طلب شرق گفته است: «اگر برويد در 
ســطح جامعه و يك نظرسنجى انجام دهيد كه اصلاح طلبى چيست و به چه كسي 
اصلاح طلب مى گويند، خيلى ها نمى دانند يا جواب هاى متفاوتى مى دهند؛ به اين دليل 
كه رهبران اصلاحات نتوانسته اند بگويند كه ما چه مى خواهيم، ما به دنبال چه هستيم. 
ببينيد كلمات و عبارات قشــنگ را اصولگرايــان مى گويند؛ قانون، حاكميت قانون، 
قانون گرايى، انتخاب مردم، خداوند انسان را آزاد آفريده، منافع ملى، احترام به اقوام و 
ملت ديگر، حقوق اقليت ها بايد تأمين شود، جايگاه زنان بايد در جامعه مشخص شود؛ 
اين حرف هاى اصولگرايان است. رهبران اصلاح طلبان كم وبيش همان هايى هستند 
كه 76 هم بودند. نيروى جوان، افكار و عقايد جوان وارد جريان اصلاح طلبى نشــده 
است. مشكل ديگرى كه اصلاح طلبان با آن درگير هستند، آن لگد محكمى بوده كه 
در نتيجه ائتلاف با روحانى در 29 ارديبهشــت 96 خوردند. براى اينكه اصلاح طلبان 
چه بخواهند، چه نخواهند، مردم آن ها را مقصر مى دانند كه آن ها را پاى صندوق رأى 
كشاندند. براى اينكه گفتيد بياييد به روحانى رأى بدهيد... بلد نيستند با مردم خوب 

صحبت كنند و اشتباهى را كه در قبال روحانى كردند، اعتراف كنند».

آيا دولت هيچ كاره است؟
رجا: بهزاد نبوى چريك پير سال هاى ابتدايى انقلاب كه پرونده مسكوت انفجار دفتر 
نخســت وزيرى او، هنوز جزو پر ابهام ترين پرونده هاى جمهورى اسلامى به حساب 
مى آيد، اخيراً مصاحبه اى را با روزنامه سازندگى انجام داده كه در آن مسير جديدى 
را براى اصلاح طلبان تصوير مى كند. او برخلاف سعيد حجاريان كه امروز معتقد است 
بايد به ســرعت از روحانى عبور كرد و با انتقاد از او بدنه اصلاح طلبى را از دولت جدا 
كرد تا در قدرت ماند، معتقد است كه اين راه ماندن در قدرت نيست! بهزاد نبوى در 
مصاحبه اى كه تحت عنوان «خطر تكرار سال 84» در روزنامه سازندگى به چاپ رسيده 
است، مى گويد: «متأسفانه دوســتان اصلاح طلب تصور مى كنند اگر در اين شرايط 
لبه تيز حملاتشــان را متوجه دولت كنند، مى توانند خرجشان را از آقاى روحانى و 
دولت جدا كنند و در افكار عمومى تصوير مثبتى از خودشان براى انتخابات مجلس و 
رياست جمهورى آينده نشان دهند. درحالى كه به اعتقاد من اين اشتباه است و اعتماد 
مردم را نســبت به اصلاح طلب ها بيشتر سلب مى كند». بهزاد نبوى با محكوم كردن 
حملــه اصلاح طلبان به دولت يك ايده جديد را روبــه روى آن ها قرار مى دهد. نبوى 
معتقد است كه اصلاح طلبان بايد به جاى نقد روحانى به سمت نقد تندروهايى بروند 
كه نمى گذارند دولت و روحانى كار خود را بكنند. در اصل او معتقد است كه روحانى 
در مشكلات به وجود آمده نقشى ندارد. بايد از بهزاد نبوى پرسيد دقيقاً كجا و چگونه 
تندروها و دلواپسان جلوى كار كردن دولت را گرفته اند؟ در ماجراى برجام نيز كه به 
گفته خود دولتى ها ايران به تمام تعهدات خود پايبند بوده اســت و هيچ كارشكنى 
نيز در اين باره اتفاق نيفتاده. به هرحال بهزاد نبوى با بيان اينكه دولت هيچ كاره است، 
سعى مى كند مسير جديدى را روبه روى اصلاح طلبان باز كند؛ مسيرى كه به ماندن 
اصلاحات در قدرت منتهى مى شود؛ بنابراين بهزاد نبوى و سعيد حجاريان، شايد در 
روش باهم اختلافاتى داشته باشند، اما هر دو به دنبال يك هدف اند و آن پيروزى در 

انتخابات هاى آينده و ماندن اصلاح طلبان در قدرت.

ارتش رسانه اى وزارت نفت
سياست: ســايت نود اقتصادى به نقل وحيد حاجى پــور روزنامه نگار حوزه نفت و 
گاز نوشت: ارتش رســانه اى وزارت نفت معتقد است كه عملكرد بيژن نامدار زنگنه 
در اجلاس 175 اوپك، محشــرى در اين ســازمان به پا كرد كه حس غرور ايرانيان 
و تحســين غير ايرانيان را برانگيخته است؛ گفته مى شود ايران از كاهش 800 هزار 
بشــكه اى معاف شده است و البته گفته مى شود ونزوئلا و ليبى نيز معاف شده اند. تا 
پيش از اجلاس اوپك، حرفى از كاهش توليد نفت ايران به عنوان يكى از اعضاى اوپك 
نبود؛ چراكه ايران به خودى خود، توليد خود را يك ميليون بشكه كاهش داده است. 
فارغ از اين مسئله، بايد گفت ملاك اصلى در بررسى برنامه هاى اوپك، بيانيه پايانى اين 
سازمان است؛ در اين بيانيه كه در سايت رسمى اوپك منتشر شده است، هيچ اشاره اى 
به معافيت كشور ايران و البته دو كشور ديگر نشده است. رئيس اجلاس اما در نشست 
خبرى اين مهم را اعلام كرده است كه گرچه مهم است، اما اصولاً در تصميمات اوپك 
بيانيه از اعتبار برخوردار است و نه سخنان دبير كل و رئيس دوره اى سازمان. هم اكنون 
توليد نفت ايران به زير 2.5 ميليون بشــكه در روز رسيده است و اين بدان معناست 
كه بخش مهمى از كاهش 800 هزار بشــكه اى اوپك، توسط ايران تأمين شده است؛ 
از سوى ديگر، در بيانيه اوپك به جاى تأكيد بر كاهش سهميه كشورهاى عضو اوپك، 
بر كاهش توليد «كل» اوپك تأكيد شده است و بازهم كلمه overall نقش بسته كه 
نشان مى دهد آنچه اوپك روى آن تكيه كرده است، تجميع توليد همه اعضاست كه 

ساده ترين راهكار، براى پر كردن جاى ايران در بازار نفت است.

 سياست  ديــوان محاســبات كشور در 
حكم نهايى خود درباره بورسيه هاى دولت 
دهم كه بتازگى صادر شــده است، تأكيد 
كــرد كه تخلفى متوجــه وزير علوم وقت 
كامران دانشجو و شــوراى مركزى بورس 
متصور نيست و اين شورا در حدود وظايف 

و اختيارات قانونى عمل كرده است.
خبرگزارى فارس با انتشار اين حكم نوشته 
است كه بر اساس گزارش ديوان محاسبات 
مســئولان فعلى وزارت علــوم، تحقيقات 
و فناورى موظف هســتند اگر بورســيه 
دانشجويى لغو شده است هزينه هاى آن را 
از محل تضامين و تعهدات اخذ و مراتب را 
به دادسراى ديوان محاسبات كشور اعلام 

كنند.
طبق ســند منتشرشــده از اين حكم كه 
بــه تاريــخ 11 آذرماه 97 اســت، ديوان 
محاسبات در پاسخ به تجديدنظرخواهى 
كامران دانشــجو، وزير وقت علوم، محمود 
ملاباشى، معاون وقت دانشجويى، على اكبر 
متكان، حسن مســلمى نائينى از اعضاى 
شــوراى مركــزى بــورس وزارت علوم و 
حسن معتمدى ذى حســاب وقت وزارت 
علــوم اعلام كرده اســت كه بــا توجه به 
گزارش كارشناســى مضبوط در پرونده و 
نتيجه بررسى موضوع در كميسيون اصل 
نود قانون اساســى و آموزش و تحقيقات 
مجلس شوراى اســلامى، تخلفى متوجه 
شوراى مركزى بورس كه در حدود وظايف 
و اختيارات قانونى، اتخاذ تصميم كرده اند، 
متصور نيست و جبران خسارت در فرض 
وجــود افراد فاقد شــرايط، از محل وثايق 
تأديه شده و تعهدات محضرى دانشجويان 

امكان پذير مى باشد.

 از حكم ديوان عدالت تا امتناع 
دانشگاه ها

به گزارش فارس اين قصه پرحاشــيه در 
دوران مختلــف رنگ هاى متفاوتى گرفت 
تا جايى كه بورســيه ها راهــى جز ديوان 
عدالــت ادارى نيافتنــد و تظلم  خواهى 
خود را به ديــوان بردند، ديوان نيز پس از 
بررسى؛ حكم به جذب اين دانشجويان در 
دانشــگاه ها داد و حتى در مواردى اجراى 
اين احكام تــا مرحلــه انفصال ازخدمت 
رؤساى دانشگاه ها نيز پيش رفت. درست 
زمانى كه احكام ديوان عدالت ادارى كمى 

التيام درد بورسيه ها مى شود، اظهارنظرهاى 
مختلف تنش ها را بيشتر مى كند، از سويى 
يكى از نمايندگان مجلــس اين احكام را 
خلاف قانون عنوان مى كند و از سويى ديگر 
محمدرضا رضوان طلب رئيس مركز جذب 
وزارت علوم چندى پيش طى ســخنرانى 
مى گويــد: «از ما نخواهيــد در مورد حكم 
قضايى (مبنى بر دستور جذب بورسيه هاى 
دانش آموخته توسط دانشگاه ها) اظهارنظر 
بكنيم يــا توصيه بكنيم آقا (مســئولان 
دانشگاه ها) اجرايش بكنند. ولى ما (وزارت 
علوم) به او نمى گوييم اجرايش بكند... ما 
همچنان اعتقادمان بر اين اســت كه اين 

حكم خلاف مقررات...».
وى ســپس خطاب به شاكيان پرونده كه 
دانشجويان و اعضاى هيئت علمى هستند، 
بابيان اين كه كســى با حكم قضايى عضو 
30 ساله هيئت علمى نمى شود، مى گويد: 
«چوغولى آقاى رئيس دانشگاه را بردن در 

دادگاه كه كار درستى نيست».

 استيضاح وزير و ناراحتى كه 
بر سر بورسيه ها خالى شد

اســتيضاح رضا فرجى دانا وزير علوم وقت 
در 21 مرداد 1393 به علت حاكم شــدن 
رويكردهاى سياسى در وزارتخانه اى كه بايد 

پيشران علم و پيشرفت كشور باشد،سبب 
شد كه رئيس جمهور از اين اتفاق ناراحت 
شود و بركنارى وزير را به مسائلى همچون 
دانشجويان بورســيه مرتبط كند. وى در 
مهرماه 93 در دانشگاه تهران گفت: «البته 
حق مجلس شوراى اسلامى است كه اگر 
وزيرى را تحت عنوان استيضاح به او رأى 
ندهد اين حق قانونى آن هاست، اما ما هم 
نمى توانيم تأسف خود را ابراز نكنيم از اينكه 
يك وزير عالم، دانشمند، انقلابى را از دست 

داديم. پارسال ما آمديم 
اينجا براى شروع مراسم 
تحصيلى وزير نداشتيم، 
سرپرست  ما  وزارتخانه 
امســال  حالا  داشــت 
دانشگاه ما هم سرپرست 
دارد. در طول يك سال 
ما 4 وزير و سرپرست را 
تجربه كرديــم. از آقاى 
خواستيم  منفرد  ميلى 
بر  را  بيايد مســئوليت 
عهــده بگيــرد از آقاى 
خواهش  توفيقى  دكتر 
به  را  كرديم سرپرستى 
عهده بگيــرد كه قبول 
كردنــد امــا از يمين و 
يسار فشار آمد كه او را 

معرفى نكنيم. 
ســر فــرود آورديم كه 
دانشگاه و كشــور آرام 
باشد آقاى دكتر فرجى 

دانا را آورديم شــروع بــه كار كرد «كه با 
موضوع بورسيه ها مواجه شد، بورسيه و ما 

ادراك البورسيه.»

 ضرورت محاكمه عاملان اجحاف
 در حق 3 هزار دانشجويان بورسيه

حال حكم ديــوان محاســبات ضرورت 
محاكمه عاملان اجحــاف در حق 3000 
دانشجوى بورسيه را حداقل در منظر افكار 
عمومى بيشتر نشان مى دهد، رئيس جمهور 
(با عبارت معروف بورســيه و مــا ادراك 
البورســيه) و وزير وقت علــوم به همراه 
برخى نمايندگان مجلــس و روزنامه هاى 
زنجيره اى، شــانتاژ تبليغاتى مســمومى 
درباره اين بورسيه ها راه انداخته و درنهايت 

بورسيه 800 نفرشان را لغو كردند.

ديوان محاسبات كشور حكم نهايى تبرئه مسئولان وقت وزارت علوم در پرونده بورسيه ها را صادر كرد

خسته نباشى اسطورهپايان چهارسال هياهو؛ ضرورت محاكمه اجحاف كنندگان در حق بورسيه ها
فريد ابراهيمى، فعال توييترى نوشت: سال 91 
در اوج تحريم ها هم صنعت هسته اى داشتيم، 
هم روزى يك ميليون و 300 هزار بشكه نفت 
100 دلارى مى فروختيــم. اكنــون برجام رو 
پذيرفتيم و توى قلب صنعت هسته اى سيمان 
ريختيم، اما روزى يك ميليون بشكه نفت 50 
دلارى مى فروشيم. ظريف و زنگنه هم قهرمانان 
ملى هســتند. خدا قوت دلاور، خسته نباشى 

اسطوره!

بازنشستگان فكرى
حميد حســينى، فعال رسانه اى نوشت: قانون 
منع به كارگيرى بازنشستگان، اگر با استثناها 
بى خاصيت نشود، راهكار خوبى خواهد بود براى 
كنار گذاشتن كسانى كه دورهٴ مفيد مسئوليت 
ادارى آن ها گذشته، ولى حاضر نيستند مناصب 
خود را ترك كنند و تجربياتشــان را از راه هاى 
ديگرى چون مشــاوره و آمــوزش در اختيار 
نيروهاى تازه نفس قرار دهند؛ اما خسارت بارتر 
از كنار نرفتن بازنشستگان جسمى، ميداندارى 
كسانى است كه ازنظر فكرى بازنشسته شده اند  
و ذهنشان در روش ها و ايده هايى متوقف مانده  
كه شــايد درگذشته از جهاتى پذيرفتنى و در 
شرايطى كارگشــا بوده، ولى اكنون دست كم 
ده ها سال از كاربرد و اقتضائاتش گذشته است.

واكنش ده نمكى به توييت هاى 
محمود صادقى

مسعود ده نمكى، كارگردان سينما و تلويزيون 
با انتشــار تصاويرى از توييتر محمود صادقى 
نماينده مجلس، در اينســتاگرام نوشت: ايران 
تنها كشــورى است كه مســئولان آن نقش 
اپوزيسيون و مخالف خوانى را خودشان بر عهده 
مى گيرنــد، به تعبيرى براى فريب مردم نقش 
ســوپاپ اطمينان را بازى مى كنند تا دهان ها 
را ببندنــد. پول مى گيرند كــه كار كنند و از 
عملكرد 40 سال گذشته امثال خودشان دفاع 
كنند، ولى به نظامشان فحش مى دهند؛ يعنى 
هم از توبــره مى خورند هم از آخور. امثال اين 
مثلاً دكتر حقوق كه فعلاً حقوق بگير مجلس 
است كم نيستند. در سواد رسانه اى و حقوقى 
ايشان همين بس كه به فرموده بزرگ ترهايش 
عكس پشت صحنه اخراجى ها را به جاى سال 
78 پست گذاشته. اين ها حتى شرافت برخى 
ژنرال هاى شــاه را هم ندارند كه تا پاى چوبه 

اعدام به نظامشان وفادار ماندند.

براى كارهايى كه خودشان بلد نيستند
محمد سرشــار، مدير شــبكه كودك نوشت: 
بازنشســته ها گاهى جوان ترها را هم منصوب 
مى كنند؛ البته براى كارهايى كه خودشان بلد 
نيستند. مثلاً براى سرك كشيدن به شبكه هاى 
اجتماعى، اسكرين شات گرفتن از نوشته هاى 

بقيه جوان ها و پرونده سازى برايشان!

شبكه هاى اجتماعى

محسن هاشمى رفسنجانى: 
سران اصلاحات اراده اى براى 

تشكيل «پارلمان اصلاحات» ندارند

تسنيم: محسن هاشمى، رئيس شوراى مركزى 
حزب كارگزاران،  با اشــاره به گمانه زنى هايى كه 
درباره تشــكيل پارلمان اصلاحات زده مى شود، 
گفت: عملى كــردن طرح پارلمــان اصلاحات 
يا همــان مجمع عمومــى اصلاح طلبــان كار 
سخت و پيچيده اى اســت. معمولاً اين رهبران 
جريان اصلاحات هســتند كه اين گونه طرح ها و 
پيشنهادات را بايد با جديت پيگيرى كنند تا به 

سرانجام مشخصى برسد. 
با اين تفاســير تاكنون اراده اى در رهبران جبهه 
اصلاحات براى به سرانجام رسيدن طرح پارلمان 
اصلاحات مشــاهده نكردم. طرح ايجاد پارلمان 
اصلاحات هم اكنون در كميته سياســى شوراى 
هماهنگى جبهه اصلاحات مطرح شده و احزاب 
عضو اين شــورا در حال بررسى آن هستند، اما 
به اعتقاد من اين طرح اصطلاحاً در مرحله توفان 
مغزى است و هنوز به مرز پختگى نرسيده است. 
هاشمى در پاسخ به اين پرسش كه آيا تا انتخابات 
ســال آينده، طرح تشكيل پارلمان اصلاحات به 
مرحله عملياتى و برگزارى جلســات مى رســد، 
تصريح كرد: عرض كردم اگر اراده برترى پشــت 
اين طرح باشــد، مى توان اميدوار بود كه سازوكار 
مجمع عمومى اصلاحات در انتخابات آتى مجلس 

نيز نقش آفرين باشد. 
تعداد احزاب اصلاح طلب كه به شــكل رســمى 
ثبت شده اند زياد اســت و تعدادى از اين احزاب 
به نسبت تشــكل هاى سياسى فعال و تأثيرگذار 
جريان اصلاحات، فعاليت و بروز و ظهور چندانى 
ندارنــد، اما درعين حــال داراى نظرات مختلفى 
هســتند كه بايد در نظر گرفته شود. اگر نهادى 
ايجاد شــود كه بتواند نظرات اين گونه احزاب را 
منسجم كند، تكليف جريان اصلاحات نيز براى 

تصميم گيرى هاى مهم مشخص خواهد شد. 

چهره

  ديوان محاسبات 
كشور در حكم 

نهايى خود درباره 
بورسيه هاى دولت 

دهم كه بتازگى 
صادر شده است، 

تأكيد كرد كه 
تخلفى متوجه وزير 
علوم وقت كامران 
دانشجو و شوراى 

مركزى بورس 
متصور نيست و 

اين شورا در حدود 
وظايف و اختيارات 
قانونى عمل كرده 

است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

داستان پرپيچ وخم بورسيه ها
موضوع بورســيه هاى وزارت علوم داستان پر و پيچ خمى بود كه از چهارم خردادماه 
سال 93 و نشست خبرى مجتبى صديقى رئيس سازمان امور دانشجويان كشور آغاز 
شد، نشستى كه از 3000 بورسيه غيرقانونى دولت دهم خبر مى داد و تأكيد شده بود 

كه ردپاى آقازاده ها در اين بورسيه ها ديده مى شود.

برخورد سياست زده با واكنش رهبرى
وزارت علوم و رئيس ســازمان امور دانشجويان كشور مدت كوتاهى بعدازاين نشست 
از دانشجويان بورسيه عذرخواهى كردند، اما اين خبر جنجالى ايجاد كرد كه نهادهاى 
قانونى به تكاپو براى بررسى افتادند، حساسيت مسئله به جايى رسيد كه مقام معظم 
رهبرى نيز در اين زمينه اظهارنظر كردند و جريان بورسيه ها را غلط  ترين كار دولت 

يازدهم در امر آموزش عالى دانستند.
دراين بين رسانه ها و برخى چهره هاى سياسى، با برخورد سياست زده با اين پرونده، 
موجب شدند كه نه تنها دانشجويان دخيل در پرونده بلكه محيط علمى كشور دچار 

آشفتگى شود و دامن هر وزير علوم را بگيرد.

بازتاب

 اين رسانه با اشاره به سخنان 
محسنى اژه اى كه به نوع جديدى از 
جاسوسى در كشورمان اذعان كرده و 
بــراى برخورد با آن به دنبال راه حل 
اســت، نوشــت: ماجرا از «حسين 
موسويان» شروع شد. چهره نزديك 
به روحانى و از ديپلمات هاى حاضر 

 كه به اتهام جاسوسى توسط وزارت اطلاعات وقت 

با دستگيرى 4 متهم در چابهار دامنه گمانه زنى درباره ريشه اين حادثه تروريستى گسترش يافته است

رد پاى سرويس هاى غربى در حادثه تروريستى چابهار
سياست : حادثه تروريستى روز پنجشنبه در چابهار كه منجر 
به شهادت دو نفر از نيروهاى انتظامى و زخمى شدن تعدادى 
از شــهروندان بى گناه كشورمان شد، بار ديگر افكار عمومى و 
مسئولان را متوجه برخى مخاطرات و مسائل اين منطقه كرد، 

مسائلى كه تا پيش از اين در سكوت خبرى قرار داشت.
هرچند دادستان زاهدان از دستگيرى چهار متهم در رابطه با 
حادثه تروريســتى چابهار خبر داد، اما نمى توان از اين مسائل 
بسادگى گذشــت. به گفته موحدى راد اين پرونده در مجتمع 
ويژه جرايم امنيتى در مركز اســتان سيســتان و بلوچستان 
رســيدگى و تحقيقــات در مورد نقش متهمــان در عمليات 

تروريستى و شناسايى ساير متهمان ادامه خواهد داشت.
امــا انگيزه اين افراد كه در شهرســتان هاى مختلف اســتان 
سيستان و بلوچستان دستگير شده اند، چه بوده است و شرايط 
مناطق راهبردى مثل چابهار چه نقشــى در انگيزه اين حادثه 

تروريستى داشته است؟
رئيس كميسيون امنيت ملى مجلس در حاشيه دومين اجلاس 
رؤســاى مجالس 6 كشور (افغانستان، ايران، پاكستان، تركيه، 
چين و روســيه) براى مقابله با تروريسم در جمع خبرنگاران 
درباره پيگيرى حادثه تروريســتى چابهار با اعلام اين خبر كه 
روز سه شنبه هيئتى از كميسيون امنيت عازم چابهار هستند، 

واقعيت هاى تأمل برانگيزى درباره اين مناطق را افشا كرد.

 درباره مرزها كوتاهى كنيم، كشور دچار آسيب مى شود
فلاحت پيشــه با بيان اينكه كليت موضوع حوادث تروريستى 
براى ما مهم است، اذعان كرد: «به نظر مى رسد دولت بايد در 
بودجــه تجديد نظر كند، در حال حاضر يك پنجم از كل نياز 
مرزى براى مرز در بودجه گذاشــته شده است، در صورتى كه 
از نظر كارشناسى پنج برابر آنچه دولت براى مرز درنظر گرفته، 
نياز اســت. تحولاتى از نوع چابهار نشــان مى دهد اگر در اين 

زمينه كوتاهى كنيم، كشور دچار آسيب مى شود».

 انگشت اتهام به سوى كشورهاى بيگانه خاص
وزير اطلاعات نيز در حاشيه اين نشست در پاسخ به پرسشى 
مبنى بر اينكه مســبب گروه هاى تروريستى در اهواز و چابهار 
چه كشورهايى هستند، تصريح كرد: «جريان هاى سرويس هاى 
امنيتى در منطقه و سياست ها و راهبردهاى رژيم صهيونيستى 
حضور دارند و آمريكا هم متأسفانه از اين جريان هاى تروريستى 
حمايت مى كند. از نظر آن ها تروريســمى كه در جهت اهداف 

آن ها باشد، تروريسم مطلوب به شمار مى آيد».
كنار هم قرار دادن مواضع وزيــر اطلاعات و وزير امورخارجه 
كــه گفته بــود، «در ســال 2010 ســرويس هاى امنيتى ما

 افراط  گرايانى را كه از امارات مى آمدند، رديابى و بازداشــت 

كردند. حرفم را به خاطر داشــته باشــيد: ايران تروريست ها 
و اربابان آن ها را به ســزاى عملشــان مى رســاند»، انگشــت 
اتهام به ســمت كشــورهاى بيگانه خاصى برده مى شــود. به 
ادعــاى خبرگــزارى فارس، الجزيــره در گزارشــى با عنوان 
«رد پــاى امارات و طرح هاى واشــنگتن؛ ارتباط حمله چابهار 
با تحريم ايران چيســت» نوشــت: با توجه به تهديد «ظريف» 
و اتهام به امارات روشــن نيســت ايران چگونه تهديد خود را 

عملى مى كند.

 موقعيت پيچيده چابهار
منافــع اقتصادى بندر چابهار زمينه اصلــى براى بروز چنين 
گمانه زنى هايــى اســت. گمانه زنى هايى كه با شــايعه خروج 
هندى ها از توســعه بنــدر چابهار نيز همراه شــد، اما هادى 
حق شناس، معاون امور دريايى سازمان بنادر و دريانوردى آن 
را تكذيب كرد.  عليرضا مجيدى، تحليلگر مسائل منطقه درباره 
اهميت بندرچابهار و نقش امارات نيز اين سؤال را مطرح كرده 
اســت كه آيا بندرچابهار رقيبى براى امارات است؟ وى معتقد 
است از منظر ژئوپلتيك، چابهار با چهار كشور در ارتباط است و 
منافع كشورهاى افغانستان و هند با رشد اين بندر گره خورده 

است. 
در مقابــل، رقيب منفى براى كشــورهاى پاكســتان و چين 
محسوب مى شود. وى نوشته است: «ما در اين مورد نبايد اعداد 
و ارقام را بازيچه ذهنيت هــا كنيم! نه امارات نه عمان چابهار 

را رقيب نمى بينند! پس آيا كشــورهايى مثل امارات مشكلى 
با رشــد آن ندارند؟! چرا، امارات مشكل دارد اما با بندرِ  ايرانى 
مشكل دارد. اكنون مسئله را بايد از همين منظر بررسى كرد».
وى در تشــريح علت اين موضوع كه چرا امارات با پشــتوانه 
تجارت خارجى بالا، ســراغ بندر چابهار نيامده است، نوشت: 
«بعــد از محاصــره قطر، يكــى از مواردى كه مــورد توجه 
رســانه هاى قطرى قــرار گرفت، دورخيز بلنــد امارات براى 
تبديل به هژمون كامل دريايى در منطقه خاورميانه بود، اما 
مسئله زمانى «حاد» مى شــود كه امارات رقيب را برنمى تابد 
و مى خواهد هژمون باشد! در اين زمينه، مثال مشهور «بندر 
عدن» وجود دارد، امارات در ســال 2008 اداره اســكله اين 
بنــدر را بر عهده گرفت، اما در آن زمــان چون هنوز امكان 
رقابــت - در بلندمدت - با جبل على (دبى) وجود داشــت، 
مقامات امارات از توسعه بندر و ايجاد زيرساخت ها خوددارى 
كردند». وى افزوده اســت: «اگر دقت كنيد، امارات از جنوب 
خليج فارس تا شــمال آفريقا بنادر و اســكله هاى مختلف را 
در اختيار گرفته اســت، اما وارد هيچ يك از اسكله هاى شرق 
درياى عمان يا شــمال خليج فارس نشده، درحالى كه قاعدتاً 
مى توانست چنين امتيازى از پاكستان بگيرد، علت واضح آن 

هم موازنه ميان چين، هند و پاكستان است».
حال بايــد ديد در چنين شــرايط پيچيده اى كــه اقتصاد، 
سياســت و امنيت به يكديگر گره خورده اســت، كدام كشور 

خارجى از ايجاد ناامنى در چابهار سود بيشترى مى برد.

گزارش خبرى
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هشدار پوتین به نتانیاهو در زمینه به خطر افتادن ثبات در مرزهای لبنان

فتنه جدید صهیونیستی در راه است
جهان: تنش ها در مرز لبنان و فلسطین اشغالی بشدت در 
حال افزایش است. بهانه جویی صهیونیست ها برای ایجاد 
یــک بحران جدید در منطقه، روس هــا را نیز نگران کرده 
است. اسرائیل با طرح عملیات موسوم به سپرشمال در صدد 
آن است که تهاجم نظامی گسترده ای را در خاک لبنان آغاز 
کند، عملیاتی که بتواند شکست های منطقه ای اخیر تل آویو 
را جبران کند. در همین حال روز گذشته ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه در تماسی تلفنی با نخست وزیر رژیم 
صهیونیســتی بر حفظ ثبات در مرزهای لبنان و فلسطین 
اشغالی تأکید کرد. ارتش رژیم صهیونیستی سه شنبه هفته 
گذشــته ادعا کرد که عملیاتی برای شناســایی و تخریب 
تونل هــای گروه هــای مقاومت لبنانی را کــه زیر مناطق 
شمالی فلسطین اشــغالی حفر شده اند، آغاز کرده است. با 
این حال سفیر روسیه در لبنان این ادعای صهیونیست ها 
را یک پروپاگاندای سیاســی دانسته است. »اسرائیل کاتز« 
وزیر اطلاعات رژیم صهیونیســتی اخیراً اذعان کرده است: 
بعید نیست ارتش اسرائیل برای مبارزه با تونل های وابسته 
به حزب الله لبنان وارد این کشور شود. امری که احتمالاً به 
رویارویی بــا نیروهای حزب الله خواهد انجامید. در همین 
حال منابع خبری روز گذشته از شلیک صهیونیست ها به 
سوی نیروهای ارتش لبنان خبر دادند. در پی این تحولات 

لبنان به دنبال شــکایت حقوقی از رژیم صهیونیستی در 
سازمان ملل است.

از سوی دیگر عربستان سعودی به عنوان همپیمان اصلی 
صهیونیســت ها در منطقه به کمک جریان 14 مارس به 
رهبری ســعد الحریری به دنبال بی ثباتی داخلی در لبنان 
است. کارشکنی های سعد الحریری در تشکیل کابینه دولت 
لبنان و تعلل های هدفمند وی سبب شده تا »میشل عون« 
رئیس جمهور لبنان روز جمعه سعد الحریری نخست وزیر 
مکلف به تشکیل دولت جدید را به شکل ضمنی تهدید کند 
تا او هر چه زودتر دولت جدید را تشــکیل دهد. عون اعلام 
کرد در صورتی که موضوع تشکیل کابینه بزودی حل نشود 
به پارلمان رجوع می کند تا آن ها را در جریان پیچیدگی های 
این پرونده قرار دهد. سخنانی که واکنش های زیادی را در 
داخــل لبنان به همراه داشــت. روزنامه اللواء لبنان مدعی 
شــد که گروه ۸ مارس به دنبال تعیین جانشینی به جای 
سعدحریری است. بیش از 6 ماه است که در تشکیل دولت 
سعد حریری وقفه افتاده، در حالی که لبنان برای استفاده 
از وام ها و تعهدات جامعه جهانی در حمایت از اقتصاد این 
کشور به تشــکیل دولت نیاز دارد؛ چراکه لبنان در جریان 
کنفرانس های بین المللی و در رأس آن کنفرانس سیدر در 
پاریس به تعهدات مالی در حمایت از اقتصادش دست یافت.

بدون تیتر

اتاق فکر

رأی الیــوم: منابع آگاه اعــلام کردند که 
عبدالله دوم پادشــاه اردن پیامی را خطاب 
به رئیس جمهوری ســوریه ارسال کرده که 
مضمون آن تبادل ســفرا میان دو کشور در 

آینده نزدیک است.

ای. اچ.ای. نیوز : گزارش های تأیید نشده از 
بیماری شدید »سلمان بن عبدالعزیز« پادشاه 

بروکینگز بررسی کرد
آینده سیاسی بن سلمان

اندیشــکده بروکینگز در یادداشــتی درباره 
آینده سیاســی محمد بن ســلمان، ولیعهد 
سعودی می نویســد: کاخ سفید معتقد است 
که عربستان همچنان متحد جدی آمریکا در 
منطقه برای فروش اسلحه، نفت ارزان و مقابله 
با ایران اســت. اما دولت ترامپ به دلیل انکار 
دست داشتن بن سلمان در قتل »خاشقچی« 
بشدت تحت فشار است و در این میان شواهد 
دست داشتن شــاهزاده در این قتل هر روز 
قوی تر شده اســت. بدتر از آن این است که 
قتل خاشقچی توجه بیشتری به جنگ ویرانگر 
ســعودی در یمن، بدترین فاجعه انسانی در 

جهان، را جلب کرده است.
 بنابراین اتحاد ســعودی و آمریکا بیش از هر 
زمان دیگری از ســال 1973 میلادی تاکنون 
زیر ذره بین قرار گرفته است. منتقدان عربستان 
امروزه خواهان تغییر رهبری در ریاض هستند 
که اگرچه غیرممکن نیســت امــا کاری بس 
دشوار است. بنابراین باید گفت این بی پروایی 
و خشونت رفتار شــاهزاده سعودی است که 
مدافعان دیرینه این پادشاهی را در رسانه ها و 
کنگره بر ضد عربستان کرده است. دشوار است 
بتوان تصور کرد این تغییر به کدام سمت خواهد 
رفت اما احتمالاً یک اشــتباه دیگر شــاهزاده 
محمد، او را بیش از پیش بی اعتبار خواهد کرد.

اردوغان همچنان در پی متهم  کودتا
دیدار محرمانه مقام ترک با 

رئیس سیا درباره »گولن«
رئیس ســازمان  فیدان«  »هاکان  فارس: 
اطلاعات ملی ترکیه که با هدف در جریان 
قــرار دادن مقامات آمریکایی در خصوص 
پرونده خاشــقچی به واشنگتن رفته بود، 
دیدار محرمانه ای با »جینا هاسپل« رئیس 
سیا درباره استرداد »فتح الله گولن« داشته 

است.
آمریکا تاکنون درخواست های پی در پی 
دســتگاه قضایی ترکیه برای اســترداد و 
پیگرد فتح الله گولن کــه دولت اردوغان 
وی را متهم به دســت داشتن در کودتای 
نافرجام دوســال پیش می داند را رد کرده 

است. 

ایسنا: رئیس جمهــوری آمریکا با انتشار 
توییتی به اظهارنظر دربــاره ایده ارتش 
اروپایی پرداخت. دونالد ترامپ در صفحه 
توییتر خود نوشت: ایده یک ارتش اروپایی 
در جنگ های جهانی اول و دوم نیز جواب 

نداد. 
با این حال، آمریــکا در آن مقطع حامی 
شــما بود و در آینده نیز همواره حمایت 
خواهد کرد.او خطاب به کشورهای اروپایی 
ادامه داد: همه چیزی که ما می خواهیم، 
این است که شما ســهم عادلانه خود را 
در هزینه های ســازمان پیمان آتلانتیک 

شمالی )ناتو( بپردازید. 

تسنیم: شبکه »بی بی سی« گوشه دیگری 
از شــکنجه گری در زندان های ســری 
امــارات در یمن را فاش کــرد.در همین 
راستا،عادل الحســنی از زندانیان سابق به 
این شبکه گفته اســت که صدها نفر در 
زندان های ســری امارات در معرض انواع 
شکنجه از ضرب و شتم و شوک الکتریکی 
و ... قرار دارند.در ژوئن گذشته، سازمان عفو 
بین الملل »موارد نقض آشکار و برنامه ریزی 
شده در زندان های ســری تحت نظارت 
ابوظبی در جنوب یمن را مســتند سازی 
کرد که تا حد جنایت جنگی می رسد« اما 

امارات آن را رد کرد.

باشگاه خبرنگاران: همزمان با افزایش 
زمزمه ها در مورد خــروج احتمالی قطر 
از شــورای همکاری خلیج فــارس و در 
حالی که قرار اســت امروز ســی ونهمین 
نشســت شــورا در ریاض برگزار شــود، 
ســلطان قابوس پیامی را به ملک سلمان 
ارســال کرد.به جزئیات این پیام اشاره ای 
نشده است، به گزارش  خبرگزاری عُمان 
این پیام به روابط دوجانبه مربوط می شود. 
امیر قطر رســماً از جانب دولت عربستان 
ســعودی برای شــرکت در این نشست 
دعوت شده اســت اما حضور وی در این 

اجلاس در هاله ای از ابهام است.

حمله ترامپ به اتحادیه اروپااحتمال  پایان شورای همکاری خلیج فارسبی بی سی افشا کرد
شکنجه گاه های سری امارات 

در یمن
سلطان قابوس به شاه 

سعودی پیغام داد
 ایده ارتش اروپایی 

جواب نمی دهد

آیا منطقه شاهد یک جنگ جدید خواهد بود؟
استراتژیســت های صهیونیســت، از مدت هــا قبل و به دنبال شکســت توطئه 
تروریســتی-تکفیری داعش در عراق و ســوریه وایجاد یــک جبهه جدید برای 
تقابل با محور مقاومت را در دســتور کار خود قرار دادند. این طرح که موسوم به 
»سپرشــمال« است بر یک ایده »افراطی« یعنی مقابله جدید با حزب الله به بهانه، 
تصفیه »جبهه شمالی« از تهدیدهای فزاینده علیه رژیم صهیونیستی تأکید دارد. اما 
سؤال اینجاست که تحقق این ایده به سیاست در چه مرحله ای قرار دارد؟ واقعیت 
این است که هرچند نتانیاهو بشدت نیازمند یک بحران آفرینی جدید برای تثبیت 
موقعیت سیاســی خود و همچنین انحراف افکار عمومی از فساد و ناکارآمدی در 

داخل سرزمین های داخلی است. 
تجربه جنگ سی و ســه روزه و همچنین شکست عملیات نظامی اخیر در غزه 
باعث شــده تا وی نتواند در این زمینه به راحتی تصمیم بگیرد. با این حال رصد 
روند تحولات در سرزمین های اشغالی می تواند در یافتن پاسخی برای این سؤال 
به ما کمک کند. واقعیت این است که چنانچه روند تبدیل یک ایده به سیاست را 
در چارچوب تحلیلی »پنجره اورتون« مد نظر قرار بدهیم، احتمال وقوع جنگ در 

مرزهای لبنان در حال افزایش است. 
سلسله مراتبی که اورتون برای تغییر فکر جامعه و جابه جایی پنجره افکار عمومی 
 به منظور تبدیل یک ایده به یک سیاســت پیشــنهاد می کند به قرار زیر است:

1( طرح غیرقابل تصور است، پس از مدتی: ۲( طرح افراطی به نظر می رسد، پس 
از مدتی:3( طرح قابل قبول به نظر می رسد، پس از مدتی:4( طرح معقول و بدیهی 
به نظر می رسد، پس از مدتی: ۵( طرح محبوب و پرطرفدار می شود و سرانجام پس 

از مدتی: 6( به یک سیاست غیر قابل اجتناب تبدیل می شود. 
ایده ایجاد یک جنگ جدید در لبنان با توجه به مخاطرات سیاسی و نظامی آن در 
ابتدا طرحی غیر قابل تصور و یا افراطی به نظر می رسید. با این حال شرایط کنونی 
منطقه از یک سو و شرایط داخلی اسرائیل از سوی دیگر باعث شده تا نیاز برای 

این جنگ در اسرائیل تقویت شود.
 در حــوزه منطقه بدون تردید اســرائیل در یکی از پرچالش ترین مقاطع حیات 
خود طی نیم قرن اخیر قرار دارد، چرا که بیشتر از هر زمان دیگری قدرت گیری 
دشــمنان منطقه ای خود را شاهد است به صورتی که اکنون علاوه بر اینکه هیچ 
جایی از خاک ســرزمین های اشغالی را در برابر موشک های مقاومت اسلامی در 
لبنان و غزه و ســوریه و ایران امن نمی یابد، بلکه حتی به واسطه بحران آفرینی 
محور غربی- عربی در ســوریه و عراق و همکاری اضلاع محور مقاومت برای دفع 
طرح بالکانیزاسیون منطقه، اکنون حزب الله لبنان علاوه بر جنوب لبنان در سوریه 
نیز خود را به مرزهای ســرزمین های اشغالی رسانیده است. در حوزه داخلی نیز 

سیاستمداران صهیونیست شرایط بهتری ندارند. 
پرونده فســاد مالی نتانیاهو و همسرش بار دیگر دردسر ساز شده، دولت ائتلافی 
در تل آویو دچار بحران شده و نتانیاهو به دلایلی مختلف،  با چالش جمع کردن 
رأی کافی برای انتخابات پیش رو مواجه است. کابینه نتانیاهو ایده »سپر شمال« را 
یک پروژه نجات برای خود می داند؛بنابراین تلاش می کند با طرح اتهاماتی چون 
تونل های حزب الله شــرایط را برای حرکت در چارچوب پنجره اورتون و تبدیل 
ایده به سیاست طی کند. این روزها ایجاد یک جنگ جدید »طرحی قابل قبولی« 

به نظر می رسد ولی هنوز »محبوب و پر طرفدار« نشده است.
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عکس نوشت

»بهار فرانسوی« ادامه دارد
در حالی که اعتراضات مردم فرانســه به شــرایط اقتصادی و معیشــتی و 
نابرابری های اجتماعی وارد چهارمین هفته خود شده است، انتشار یک فیلم 
ویدئویی از بدرفتاری پلیس این کشور با دانش آموزان معترض موجب واکنش 
و خشم گسترده شده است. دولت برای مقابله با معترضان دیروز یکشنبه، 90 
هزار نیروی پلیس و ۸0 فروند خودروی زرهی را به خیابان ها اعزام کرده بود. 
در این اعتراضات 31 هزار فرانسوی به خیابان ها آمدند که بیش از 700 تن از 
آن ها توسط نیروهای امنیتی بازداشت شده اند. این در حالی است که جنبش 
بهار فرانسوی با عبور از مرزهای این کشور دیگر کشورهای اروپایی را نیز درگیر 
کرده است. در همین راستا معترضان در بلژیک و هلند نیز با آمدن به خیابان ها 

خواستار تغییرات سیاسی  شدند.

اذان ظهر

نیمه شب شرعی

غروب خورشید

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشید

اوقات شرعی به افق مشهد
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اوقات شرعی به افق تهران
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